




3 پنجشنبه -21 تیر ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4599
اقتصادی

رئیس هیات مدیره تعاونی تولیدکنندگان موادغذایی ایران:

بازارثانویهگردشارزدرصنعتراتسهیلمیکند
رئیس هیات مدیره تعاونی تولیدکنندگان موادغذایی ایران  با توجه به شروع به کار بازار 
ثانویه ارز گفت: این بازار سبب گردش ارز حاصل از صادرات صنعت غذا در این بخش 

شده و به دوام و پایداری آن کمک می کند. 
»مهدی کریمی تفرشی« درخصوص بازار ثانویه ارز در صنعت غذا گفت: ورود به بازار 
ثانویه منجر به جلوگیری از خروج ارز از این صنعت و فعالیت های واسطه گری می شود 

که در تقویت صنعت و اقتصاد کشور موثر است.
* چرایی تعدد شرکت های وارداتی

وی درباره انتشار فهرست دریافت کنندگان ارز رسمی واردات کالا نیز گفت: این اقدام 
دولت در شفاف سازی تخصیص ارز رسمی و چگونگی واردات کالاها بسیار موثر است و 
ما از این موضوع استقبال می کنیم زیرا چنین اقداماتی منجر به گسترش عدالت می شود 
اما همین مهم اعتراض هایی را از سوی برخی شرکت های واردکننده ایجاد کرده است 

که می توان با مدیریت دولتی این سوء تفاهم ها را برطرف کرد.
کریمی تفرشی درباره وجود تعدد و غیرتخصصی بودن شرکت های وارداتی نیز توضیح 
داد: برای حفظ کیفیت کالاهای وارداتی باید فضای رقابتی وجود داشته باشد؛ بنابراین 
نباید ارز رسمی در اختیار چند شرکت خاص باشد زیرا می تواند به رانت و افت کیفیت 
کالاها منجر شود؛ به همین منظور با تعدد شرکت های وارد کننده می توانیم شرایط را 

برای رقابت بیشتر فراهم کنیم.
* عبور از تحریم ها با سیاست های اقتصاد مقاومتی

رئیس هیات مدیره تعاونی تولید کنندگان موادغذایی به تحریم های اعمال شده 
آمریکا اشاره کرد و گفت: باید تلاش کنیم با کمک سیاست های اقتصاد مقاومتی بر این 

مشکلات فائق آییم.
وی بزرگترین مقصد صادراتی موادغذایی ایران را عراق با یک میلیارد دلار اعلام کرد و 
اظهارداشت: ایران سالیانه نزدیک به 500 میلیون دلار مواد غذایی به افغانستان و حدود 
100 میلیون دلار به قطر صادر می کند که رازی کننده نیست و نیازمند تقویت صادرات 

برای کمک به اقتصاد کشور هستیم.
کریمی تفرشی اضافه کرد: گفت: ایران با توجه به تولید سالانه 130 میلیون تن انواع 
محصولات کشاورزی و غذایی، بیش از 90 درصد محصولات مورد نیاز خود را تامین می 

کند و نیاز چندانی به واردات این محصولات ندارد.
وی در ادامه به برخی از مشکلات کنونی صنایع غذایی از جمله کارخانجات کنستانتره، 
آبلیمو، سوس، ادویه جات، نوشابه سازی و آب معدنی در تامین ظروف پت از پتروشیمی 
ها اشاره کرد و گفت: انتظار می رود دولت با تخصیص ارز رسمی برای تامین مواد اولیه 

و تسریع در دسترسی به این محصولات اقدام کند تا کارخانجات دچار مشکل نشوند.
به گفته وی، ظروف پت مورد نیاز کارخانجات از پتروشیمی های داخلی خریداری اما 

مواد اولیه آنها از خارج کشور تامین می شود.
به گزارش ایرنا، اکنون 11 هزار و 200 واحد صنایع غذایی در کشور فعالند که مواد 
خام کشاورزی را به مواد غذایی آماده مصرف تبدیل می کند و کارخانه های صنایع غذایی 
فرایند کنترل کیفیت، هدایت، نظارت و مسئولیت فنی واحدهای تولید فراورده های 

مختلف غذایی را برعهده دارند.
در سال های اخیر این صنعت در صادرات غیرنفتی ایران سهم قابل ملاحظه ای 
داشته به طوری که »محمود حجتی« وزیر جهاد کشاورزی نیز توسعه صنایع تبدیلی 
بخش کشاورزی را از برنامه های خود در کابینه دوازدهم اعلام کرد و گفت: میزان 
صادرات بخش کشاورزی یک پنجم کل صادرات غیر نفتی کشور است بنابراین در بخش 
کشاورزی صنایع تبدیلی و تکمیلی از مزرعه تا سفره دنبال خواهد شد تا سهم صنعت 

غذایی در سبد صادراتی کشور افزایش یابد.
صادرات  سهم  نیز  تهران  بازرگانی  اتاق  کشاورزی  کمیسیون  رئیس  زرگران  کاوه 
محصولات کشاورزی و غذایی کشور از کل صادرات غیرنفتی در سال گذشته را 13 
درصد اعلام کرد و گفت: صادرات کل محصولات کشاورزی و غذایی 6 میلیون و 130 

هزار تن به ارزش پنج میلیارد و 930 میلیون دلار بوده است. 
به گفته وی، ارزش افزوده صنایع غذایی ایران در سال های اخیر 26 درصدی رشد کرد 
و در سال 2016 ارزش صادرات مواد غذایی و محصولات کشاورزی ایران 6 میلیارد و 

200 میلیون دلار شد.

مدیرعامل شرکت پخش فرآورده های نفتی ؛

استفادهازکارتسوختالزامیمیشود

مدیرعامل شرکت پخش فرآورده های نفتی گفت : کارت سوخت همیشه برقرار بوده 
است؛ استفاده از کارت سوخت شخصی به زودی در فراخوانی اعلام می شود.

محمدرضا موسوی خواه که در حاشیه رونمایی از نسل جدید کارتخوان های عرضه 
سوخت در جمع خبرنگاران سخن می گفت درباره این که آیا مردم باید در انتظار 
سهمیه بندی بنزین یا افزایش قیمت سوخت باشند، گفت: من تصور نمی کنم چنین 
موضوعی پیش بیاید، اکنون 11 سال از عمر تجهیزات پیشین می گذرد و قطعات 
سخت افزاری آن به هیچ عنوان پیدا نمی شود، همچنین هزینه نگهداشت آنها بسیار گزاف 
بود. بیش از 6 ماه است که دنبال آن هستیم تا این تجهیزات را روز آمد کنیم، به گونه ای 

که برای دولت بار مالی نداشته باشد.
وی با بیان اینکه کارت سوخت، مقدار مصرف را در کشور مدیریت می کند افزود: 
استفاده از کارت سوخت موضوعی است که در قانون توسعه حمل  ونقل عمومی کشور بر 
آن تاکید شده و در همه جایگاه ها، سوخت گیری باید الزاما با کارت سوخت انجام شود، 
همچنین کسانی که رمز کارت سوخت خود را فراموش کرده اند باید به مراکز نواحی 
شرکت پخش مراجعه کنند تا رمز برایشان آزاد شود. شاید در آینده شرایط را به گونه ای 
فراهم کنیم که در زمان نخستین سوخت گیری با کارت سوخت شخصی، رمز برای 
صاحب کارت آزاد شود.ده در سه ماه نخست امسال باید روزانه 9 میلیون لیتر بنزین 
وارد می کردیم، اما این رقم به 5 میلیون و ۷00 هزار لیتر در روز رسید و همواره تلاش 
می کنیم حجم واردات را به حداقل برسانیم. وی درباره تولید و توزیع بنزین سوپر هم 
گفت : در تولید و توزیع بنزین سوپر هیچ مشکلی نداریم، تنها تفاوت میان بنزین یورو 5 
و بنزین سوپر در ۴ عدد اکتان است، به این ترتیب که بنزین یورو 5 با عدد اکتان 91 و 
بنزین سوپر با عدد اکتان 95 تولید می شود. موسوی خواه میزان توزیع بنزین سوپر در 
کشور را 3,5 میلیون لیتر در روز اعلام کرد و گفت: این رقم ممکن است گاهی بیشتر 
یا کمتر شود. وی تفاوت کیفیت درعرضه بنزین میان جایگاه های عرضه سوخت را به 
شدت تکذیب کرد و افزود: کیفیت سوخت عرضه شده در تمامی جایگاه ها یکسان است 

و تمامی انها استانداردهای لازم را دارا هستند.

بررسی آمارهای وزارت صنعت، معدن و تجارت نشان می دهد ؛ 

احیای1150تولیدیدرشهرکهایصنعتی
ازآغازدولتدوازدهم

بررسی آمارهای وزارت صنعت، معدن و تجارت نشان می دهد از آغاز دولت دوازدهم 
)شهریورماه پارسال( تا پایان اردیبهشت ماه امسال یک هزار و 150 واحد تعطیل و نیمه 

تعطیل شهرک های صنعتی به چرخه اقتصادی بازگشت. 
آمارهای وزارت صنعت، معدن و تجارت نشان می دهد با احیای یک هزار و 150 واحد 

تولیدی در شهرک های صنعتی، 1۷ هزار و ۷53 نفر سر کار خود برگشته اند.
در این مدت 16 هزار و 2۷5 فقره جواز تاسیس صنعتی با حدود 1۴36 میلیارد ریال 
سرمایه صادر شد که پیش بینی می شود اشتغال 3۷6 هزار و 21۷ نفر را به دنبال داشته 
باشد. برپایه این آمارها، در 9 ماه یاد شده چهار هزار و 222 فقره پروانه بهره برداری 
صنعتی با 231 میلیارد و 600 میلیون ریال سرمایه صادر شد که می تواند به اشتغالزایی 
برای ۷8 هزار و 91۴ نفر بینجامد. همچنین 302 هزار و ۴1۴ فقره پروانه صنفی در این 

9 ماه صادر شد.
* بخش معدن

از شروع به کار دولت دوازدهم )شهریورماه 1396( تا پایان اردیبهشت ماه امسال، ۷۷0 
فقره پروانه اکتشاف معدن صادر شد.  همچنین 3۷۷ گواهی کشف معدن با تناژ ذخیره 
قطعی بیش از 621 میلیون و ۴90 هزار تن صادر شد که هزینه عملیات اکتشافی آنها 
528 میلیارد و 600 میلیون ریال برآورد می شود. در این مدت، 50۴ پروانه بهره برداری 
معدن با میزان استخراج رسمی بیش از 2 میلیارد و 992 میلیون تن صادر شد که پیش 
بینی می شود به اشتغالزایی برای چهار هزار و 158 نفر منجر شود. هفته گذشته وزیر 
صنعت، معدن و تجارت در آیین گرامیداشت روز صنعت و معدن گفت: میزان صادرات 
غیرنفتی در 2 ماه آغازین امسال، 18 میلیون و 800 هزار تن به ارزش هفت میلیارد و 
۷00 میلیون دلار بود که 5.8 میلیارد دلار آن به بخش صنعت اختصاص داشت و 200 
میلیون دلار هم سهم بخش معدن بود. »محمد شریعتمداری« وی افزود: در 2 ماه امسال 
برای تاسیس واحدهای صنعتی جدید 22.2 درصد از نظر تعداد افزایش تقاضا مطرح 
شده که بیانگر علاقه مندی مردم به تولید است. شریعتمداری از وجود حدود 5۷00 
معدن فعال در کشور خبر داد و افزود: به تازگی ۴0 پهنه امیدبخش معدنی شناسایی شده 

و بهره برداری از آنها، افزایش تولید و اشتغال را در پی خواهد داشت.

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: با توجه به تحریم های آمریکا و از دست 
دادن بازار صادراتی این کشور و امارات متحده عربی، می توانیم بر سایر بازارها از جمله 

آلمان، روسیه، ژاپن و حتی عمان و کویت متمرکز شویم. 
»صادق نجفی« عصر دیروزدر مراسم امضای تفاهم نامه همکاری بین مرکز ملی 
فرش ایران و سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران در محل این سازمان 
با یادآوری وضع تحریم های جدید آمریکا علیه کشورمان، اظهار داشت: صادرات فرش 
و ارزآوری آن از جمله زمینه هایی است که در این شرایط می تواند بسیار کارساز باشد.
به گفته این مقام مسئول، سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران با 

ارائه مشوق های مختلف از جمله در اختیار گذاشتن زمین و کارگاه های خود با هزینه 
های پایین آب، برق، گاز و غیره، آماده کمک برای توسعه خوشه های صنعتی فرش 

دستباف است.
وی به مصوبه سال گذشته مجلس شورای اسلامی برای برداشت 1.5 میلیارد دلاری 
از منابع صندوق ذخیره ارزی با رویکرد توسعه اشتغال بویژه در روستایی و عشایری 
اشاره کرد و گفت: صنایع کوچک مستقر در مناطق محروم و شهرهای زیر 10 هزار 

نفر جمعیت می توانند از این منابع استفاده کنند.
به گفته وی، نرخ این تسهیلات تا چهار درصد برای روستاهای مرزی و 6 درصد سایر 

روستاها و شهرهای کمتر از 10 هزار نفر جمعیت است.
معاون وزیر صنعت ادامه داد: »از این ظرفیت برای توسعه خوشه های فرش دستباف 

استفاده خواهیم کرد«.
نجفی همچنین به اعلام آمادگی اتحادیه اروپا برای حمایت از شرکت های کوچک و 

متوسط همکار با ایران در پی وضع تحریم های جدید آمریکایی اشاره کرد.
به گزارش ایرنا، »دونالد ترامپ« رئیس جمهوری آمریکا شامگاه هجدهم اردیبهشت 
ماه خروج از برجام را اعلام و 2 بازه زمانی 90 و 180 روزه را برای بازگشت تحریم 

ها تعیین کرد.
در پی این تصمیم، برخی شرکت های اروپایی برای ماندن در بازار ایران یا ترک 
کردن آن مردد مانده اند؛ هرچند کمیسیون اروپا اعلام کرده است برای مقابله با تحریم 

آمریکا قانون انسداد را برای حفاظت از شرکت های اروپایی اجرا می کند.
نجفی در پاسخ به ایرنا درخصوص استقبال فعالان فرش دستباف از حضور در 
شهرک های صنعتی، خاطرنشان ساخت: بخش اعظم تولید فرش دستباف بویژه فرش 

های صادراتی و سفارشی در کارگاه های بزرگ انجام می شود.
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران تاکید کرد: در صورت 
هدایت فعالان این هنر-صنعت به سمت کارگاه های مستقر در شهرک های صنعتی 
که با کاهش هزینه های آنان همراه خواهد بود و می تواند محلی برای نمایش آثار 

هنرمندان باشد، شرایط بهتری را برای فرشبافان متصور خواهیم بود.
* لزوم برنامه ریزی برای مواجهه با تحریم فرش ایرانی

همچنین »فرشته دست پاک« رئیس مرکز ملی فرش ایران در این مراسم گفت: 
فرش دستباف ایرانی از هفته های گذشته از سوی آمریکا با تحریم مواجه شده است.

وی ادامه داد: اگر برنامه ریزی نداشته باشیم، این صنعت و بافندگان آن با مشکلات 
متعددی مواجه خواهند شد.

دست پاک اضافه کرد: »در سال های گذشته از طریق کشورهایی همچون امارات 
متحده عربی، ترکیه یا پاکستان اقدام به دور زدن تحریم ها می کردیم اما امروز این 

کشورها نیز از آمریکا حساب می برند.«
وی یادآورشد: در حالی که بطور متوسط 150 تا 200 میلیون تومان سرمایه گذاری 
برای ایجاد یک شغل در کشور نیاز است، اما هنر- صنعت فرش دستباف را می توان با 
سرمایه ای نزدیک به پنج تا 20 میلیون تومان راه اندازی کرد. رئیس مرکز ملی فرش 
ایران بیان داشت: 30 درصد صادرات کشورمان در سال های گذشته به آمریکا انجام 

می شد که با شرایط جدید، این بازار از دست رفته است.

معاون وزیر صنعت: 

بازار صادراتی فرش را از تمرکز چند کشور خارج می کنیم 

طباطبایی  علامه  دانشگاه  علمی  هیات  عضو 
تومان  میلیارد  باید مشخص شود 600  گفت: 
یارانه پرداختی دولت از بیت المال به شرکتهای 
سرنوشتی  چه  و  رفته  کجا  خودرو،  واردکننده 

داشته است.
امرالله امینی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: 
اقتصادی که حتی  متاسفانه در شرایط جنگ 
واردات خودرو با ارز آزاد نیز نادرست است شاهد 
بودیم که ارز یارانه ای ۴200 تومانی برای واردات 
خودرو به واردکنندگان این محصول پرداخت شد.

وی با بیان اینکه این 600 میلیارد تومان رانتی 
است که به شرکتهای واردکننده خودرو داده شده 
است، خاطرنشان کرد: در این شرایط دولت باید 
موضوع را پیگیری و از واردکنندگان خودرو سوال 
کند که ارز یارانه ای اختصاص یافته را چه کرده اند.

طباطبایی  علامه  دانشگاه  علمی  هیات  عضو 

ادامه داد: حال که پول بیت المال صرف واردات 
خودرو شده و کاری هم نمی توان کرد حداقل 
وظیفه دولت این است که نظارت کند شرکتهای 
با ارز یارانه ای  واردکننده، خودروهای وارد شده 

دولتی را به نرخ ارز آزاد نفروشند.
می توان  متاسفانه  که  هرچند  افزود:  وی 
پیش بینی کرد که شرکتهای واردکننده خودرو 
طبق روال گذشته، خودروهای وارد شده با ارز 
دولتی را با نرخ ارز آزاد فروخته و 600 میلیارد 

تومان یارانه پرداختی را تصاحب کنند.
از  امینی تصریح کرد: وظیفه دولت است که 
این اتفاق جلوگیری و نظارت کند که این پول 
کجا رفته است.بانک مرکزی چندی پیش لیست 
شرکتهای واردکننده خودروی دریافت کننده ارز 
ارزان دولتی را منتشر کرد. براین اساس با توجه به 
تفاوت نرخ ارز دولتی و آزاد، حدود 600 میلیارد 

تومان یارانه در قالب ارز دولتی به واردکنندگان 
خودرو پرداخت شده است.

شرکت های رامک خودرو، بهمن موتور، یاران 
ایران  ابراهیمی شادمان محمد،  الوند،  خودروی 
نادران  ایرتویا،  آریا،  نوین  جهان  دیزل،  خودرو 
کار موتور، کوشا خودرو نگین، آرین موتور پویا، 
سبز  پاکرو  سپهر،  تجارت  نوشه  خودرو،  نگین 
جم،  جام  تجارت  ایمن  خودرو،  ماموت  قشم، 
نگین  الوند،  خودروی  آپام  تابان،  موتور  آرین 
آرکا  تجارت  ملینا  کارا،  نگین  آژمان  خودرو، 
برای  دولتی  ارز  دریافت کننده  موتور  کرمان  و 
واردات خودرو هستند. طبق اعلام رییس انجمن 
واردکنندگان خودرو، برند خودروهای وارد شده 
با ارز دولتی شامل برندهای نیسان، میتسوبیشی، 
رنو، سانگ یانگ، دی اس، هیوندای، تویوتا، هاوال و 

فولکس واگن بوده است.

هشدار جدید بانک مرکز

فعالیتغیرمجازدوموسسهاعتباری
»واحد اعتباری شرکت تعاونی روستایی شباهنگ شهریار« و »واحد اعتباری 
شرکت تعاونی روستایی انقلاب شهریار« بدون اخذ مجوز از بانک مرکزی و به 
صورت غیرقانونی مبادرت به عملیات بانکی کرده اند.  به گزارش بانک مرکزی، دو 
واحد اعتباری با نام های شباهنگ و انقلاب وابسته به شرکت های تعاونی روستایی 
با همین عناوین در شهرستان شهریار و حومه بدون اخذ مجوز از بانک مرکزی اقدام 
به عملیات بانکی )جذب سپرده از عموم مردم، ارایه تسهیلات و...( کرده اند. از این 
رو ضروری است هموطنان عزیز به منظور جلوگیری از به مخاطره افتادن اموال 
خود، با در نظر داشتن غیرقانونی بودن انجام عملیات بانکی توسط دو واحد اعتباری 
مذکور، از سپردن دارایی های خود به آن خودداری کنند. در غیر این صورت، بانک 
مرکزی هیچ گونه مسئولیتی در قبال تضییع حقوق مشتریان این واحدهای اعتباری، 
به خصوص استرداد وجوه  نخواهد داشت.   لازم به ذکر است بانک مرکزی از 
طریق مراجع قضایی نسبت به پیگیری موضوع اقدام کرده است.  ضمناً بار دیگر از 
هموطنان گرامی درخواست می شود پیش از سپرده گذاری در بانک ها و موسسات 
  WWW.CBI.IRاعتباری، با مراجعه به پایگاه اطلاع رسانی بانک مرکزی به نشانی

از فهرست بانک ها و موسسات اعتباری مجاز اطلاع پیدا کنند. 

۶00.000.000.000تومانپولمردمکجاست!؟
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مذاکرات نهایی می شود؛

قلعهنوییبدنبالستارهتاثیرگذاراستقلال
درحالی که مسئولان باشگاه استقلال به طور جدی دنبال حفظ کاپیتان تیم ملی 
ازبکستان نیستند، امیر قلعه نویی به مسئولان سپاهان تاکید کرده این بازیکن را 
جذب کنند. سرور جباروف یکی از بازیکنان تاثیرگذار استقلال تهران در فصل 
گذشته بود. هافبک تیم ملی فوتبال ازبکستان که تاثیر بسزایی در صعود این 
تیم به مرحله یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان آسیا داشته است قراردادش با آبی 
پوشان پایتخت به اتمام رسیده و با پیشنهادات مختلف روبرو شده است. با این 
حال مدیران استقلال با توجه به اعلام نیاز وینفرد شفر قصد تمدید قرارداد با وی 
را داشتند. سرمربی آلمانی آبی پوشان پایتخت که پس از رفتن امید ابراهیمی 
تمام دلخوشی اش در میانه میدان به جبارف بود حالا با شوک جدید روبرو شده 
است. سرور جباروف در آستانه جدایی از استقلال و پیوستن به سپاهان اصفهان 
قرار دارد. سران باشگاه سپاهان اصفهان با توجه به اعلام نیاز امیر قلعه نویی 
برای جذب هافبک بازیساز، سراغ جباروف رفته اند. از قرار معلوم پیشنهاد مالی 
طلایی پوشان اصفهان به هافبک بازیساز تیم ملی ازبکستان مناسب است و بالاتر از 
رقم پیشنهادی استقلالی هاست. از طرفی بدهی 130 هزار دلاری باشگاه استقلال 
تهران به جبارف باعث دلخوری این بازیکن شده است. کاپیتان تیم ملی ازبکستان 
باوجود حل شدن مشکل مالیاتی اش از سوی باشگاه استقلال، به احتمال فراوان 
بزودی پای میز مذاکره با مدیران سپاهان خواهد نشست. این در حالی است که 
مدیران باشگاه استقلال در تلاش هستند تا پیشنهاد مالی بهتری را به جبارف 
ارائه کنند تا وی در فصل هجدهم نیز آبی پوش بماند. هافبک استقلال تهران 
که محبوبیت فراوانی نزد هواداران پیدا کرده سابقه پوشیدن پیراهن سپاهان را 
برای نیم فصل در کارنامه خود دارد. درحالی که مسئولان باشگاه استقلال هنوز 
به طور جدی اقدامی برای حفظ جباروف نکرده اند، امیر قلعه نویی به مسئولان 
باشگاه سپاهان تاکید کرده این بازیکن را به اصفهان بیاورند تا فصل آینده پیراهن 

زردپوشان را برتن کند.

فصل هجدهم لیگ برتر فوتبال؛

برنامههفتهاوللیگبرتراعلامشد
کمیته مسابقات سازمان لیگ فوتبال ایران ضمن اعلام زمان برگزاری دیدارهای 

هفته نخست لیگ هجدهم، محل برگزاری دو بازی را اعلام نکرد
سعید فتاحی درباره برگزاری مسابقات لیگ برتر فصل 98-9۷ گفت: برنامه کامل 
 مسابقات آماده است اما به دلیل اینکه برخی ورزشگاه های که قراراست میزبان 
 مسابقات باشند هنوز به صورت کامل آماده نشده، برنامه بازی ها را به صورت  کامل  
روز یکشنبه اعلام می کنیم.  وی افزود: البته از چند روز قبل به صورت تلفنی برنامه 
هفته اول به باشگاه ها  اعلام شده و برنامه برای اطلاع عموم نیز به شرح زیر اعلام می 
شود:  هفته اول؛  گرامیداشت ولادت با سعادت امام رضا)ع( و بزرگداشت دهه کرامت

 پنجشنبه ۴ مرداد ۱۳۹۷ 
* پدیده مشهد- پرسپولیس تهران - ساعت:  20:۴5  ؛ ورزشگاه: امام رضا   )ع(   مشهد

 * سایپا تهران- سپیدرود رشت  - ساعت:   20:۴5  ؛ ورزشگاه: پاس قوامین  تهران
 * نساجی مازندران- ذوب آهن اصفهان - ساعت :  20:۴5  ؛ ورزشگاه: متعاقباً اعلام 

 میگردد
 * فولاد خوزستان- پارس جنوبی جم- ساعت :  20:۴5  ؛ ورزشگاه: غدیر اهواز 

 خوزستان
 جمعه ۵ مرداد ۱۳۹۷ 

* گسترش فولاد تبریز- استقلال  خوزستان- ساعت :  20  ؛ ورزشگاه: بنیان دیزل 
تبریز

 * فولاد مبارکه سپاهان - صنعت نفت  آبادان- ساعت :  20:۴5  ؛ ورزشگاه: نقش 
 جهان اصفهان

* نفت مسجدسلیمان- تراکتورسازی  تبریز - ساعت :  20:۴5  ؛ ورزشگاه:   متعاقباً 
اعلام میگردد.

 * استقلال تهران- پیکان تهران- ساعت   20:۴5  ؛ ورزشگاه آزادی تهران

حمیدرضا گرشاسبی:

پیگیرتمدیدقراردادامیریهستیم
سرپرست باشگاه پرسپولیس گفت: با بیرانوند قرارداد داریم و بحثی باقی نمی ماند. 

همچنین وحید امیری را می خواهیم و منتظر گفتگوی مستقیم با او هستیم.
حمیدرضا گرشاسبی درباره انتشار برخی شایعه ها در فضای مجازی درخصوص 
بازیکنان جدید پرسپولیس گفت: هواداران در ارتباط با مسائل مهمی چون موضوع 

نقل و انتقالات، به اخبار غیر رسمی و نقل قول های مبهم توجه نکنند.
سرپرست باشگاه پرسپولیس ادامه داد: تا چندی پیش با توجه به مشکل محرومیت، 
نگرانی های زیادی برای پرسپولیس مطرح بود، اما خدا را شکر با تلاش هایی که انجام 
شده است، در حال حاضر پرسپولیس شرایط خیلی خوبی دارد و پرسپولیس با 
روحیه و امید فصل جدید را آغاز خواهد کرد. اقدامات لازم در نقل و انتقالات انجام 
شده است و در حال حاضر آماده گام آخر می شویم. گرشاسبی در این باره با توجه به 
اخبار مختلفی که درباره علیرضا بیرانوند و وحید امیری مطرح می شود، خاطرنشان 
کرد: درباره وحید امیری تا زمانی که پای میز مذاکره نیامده و حرفهایمان را نزده ایم 
طبیعی است که هیچ اظهارنظری نداریم حرف ها که زده شد، آن وقت می توان اظهار 
نظر کرد. آن چه در حال حاضر می توان با قطعیت از آن سخن گفت این است که 
ما وحید امیری را می خواهیم و پیگیری ها برای تمدید قرارداد انجام می شود. درباره 
علیرضا بیرانوند نیز باید بگویم که او قرارداد دارد. نکته ای که خود او هم مطرح کرده 
است فکر نمی کنم در این باره جای بحث خاصی باشد. وی بعد از دوره استراحت 
می آید و به جمع ما اضافه می شود. البته در این باره بعضی اظهارنظرها غیر رسمی 

هم مطرح شده است که اصلا صحت ندارد.

ذوبآهنبرایانتقالتبریزیبهاستقلال
شرطگذاشت

 باشگاه ذوب آهن تنها در صورتیکه باشگاه استقلال مبلغ مورد نظر را بدهد به 
مرتضی تبریزی اجازه جدایی می دهد. باشگاه استقلال از مدت ها قبل به دنبال جذب 
مرتضی تبریزی بود اما سعید  آذری مدیرعامل باشگاه ذوب آهن صراحتا اعلام کرد 
تبریزی را به استقلال نمی فروشد. با این حال ظاهرا بعد از تغییر و تحول در کادرفنی 
ذوب آهن و همچنین پافشاری استقلال برای جذب این بازیکن، باشگاه ذوب آهن 
اکنون به مهاجم خود برای جدایی چراغ سبز نشان داده و احتمال جدایی مرتضی 
تبریزی از ذوب آهن وجود دارد. مدیران باشگاه ذوب آهن برای جدایی تبریزی و 
انتقالش به استقلال فقط یک شرط گذاشته اند مبلغ مورد نظرشان که مبلغ کمی هم 
نیست از سوی استقلال پرداخت شود. تبریزی یک فصل دیگر با ذوب آهن قرارداد 

دارد و برای جدایی از این تیم باشگاه استقلال باید حسابی دست به جیب شود.

موندودپورتیوو:

رئالسوسیهدادجهانبخشرامیخواهد
یک نشریه اسپانیایی زبان از قرار گرفتن بال تیم ملی ایران در فهرست خرید های 
تابستانی تیم رئال سوسیه داد خبر داده است.  نشریه موندودپورتیووی اسپانیا نوشته 
که باشگاه رئال سوسیه داد در بازار نقل و انتقالات تابستان امسال قصد خرید مهاجم 
دارد و یکی از گزینه های مورد نظر این باشگاه علیرضا جهانبخش، مهاجم ایرانی تیم 
آزد آلکمار هلند است که فصل گذشته با ثبت 21 گل در 33 بازی اش برای این تیم 
به آقای گل لیگ هلند تبدیل شد.موندودپورتیوو در همین حال از ماکسیمیلیانو مزا، 
مهاجم تیم ملی آرژانتین در جام جهانی 2018 که برای باشگاه ایندپندینته توپ می زند 
هم به عنوان دیگر گزینه مورد نظر سوسیه داد برای خط حمله اش نام برده و در واقع او 

را گزینه اول این باشگاه یاد کرده است.

باشگاههندیبهدنبالجذبمسعودشجاعی
هافبک تیم ملی فوتبال ایران مورد توجه یک باشگاه هندی قرار گرفته است.

روزنامه هندی »تایمز آف ایندیا« گزارش داد باشگاه اف سی گوای هند در بازار 
نقل وانتقالات تابستانی به دنبال یافتن جانشینی برای مانوئل لانساروته، مهاجم 
اسپانیایی خود است که فصل گذشته 13 گل برای این تیم هندی به ثمر رساند. 
گزینه مدنظر آنها هم مسعود شجاعی است، هافبکی که سه دوره متوالی حضور در 
جام جهانی را تجربه کرده و کاپیتان تیم ملی فوتبال ایران مقابل مراکش در مرحله 
گروهی جام جهانی 2018 بود. او سابقه بازی زیرنظر سرخیو لوبرا، سرمربی کنونی 
اف سی گوا در تیم لاس پالماس در سال 201۴ را دارد.  باشگاه اف سی گوا با انتشار 
بیانیه ای رسمی اعلام کرد: »شجاعی پیشنهاداتی از دو باشگاه بزرگ دیگر دارد. او در 
حال بررسی پیشنهاد ما است و می داند که چه چیزی در هند در انتطارش است، به 
خصوص اینکه سرخیو لوبرا از زمات حضورش در اسپانیا شناخت خوبی  از او دارد. به 
هر حال ما گزینه هایی مدنظر داریم. بازیکنانی هستند که رویای بازی در هند دارند، 

کسانی که در بالاترین سطح فوتبال بازی کرده اند«. 

شاهین بیانی: ابراهیمی حق داشت برود؛

استقلال »ستاره ها« و »زمان« را از دست داد

کاپیتان پیشین تیم فوتبال استقلال با اشاره به فصل نقل و انتقالات این تیم 
گفت: اعتقاد دارم مسئولان باشگاه طوری رفتار کردند که هم ستاره های تیم را از 

دست دادند و هم زمان را.
شاهین بیانی در گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره به آخرین وضعیت تیم استقلال 
اظهار داشت: باتوجه به این که حتی از اواخر فصل قبل مشخص بود مدیران و کادر 
فنی این تیم چه افرادی هستند، بهترین فرصت بود تا باشگاه از زمان بهره برداری 
و تیمش را زود آماده کرده و تمرینات را هم به موقع و با تمام نفرات انجام دهد. اما 
تعلل زیاد باعث شد تا این تیم هم زمان را از دست بدهد و هم در نهایت در تمدید 

قرارداد بازیکنان مد نظر شفر ناکام بماند. 
وی افزود: اولویت در این باشگاه حفظ اسکلت فصل قبل بود و به خدمت گرفتن 

تعداد کمی بازیکن در پستهایی که دچار ضعف بودند. اما بی تعارف باشگاه در هیچ 
کدام از این دو مورد عملکرد قابل قبولی نداشت.

کاپیتان سابق تیم استقلال با اشاره به جدایی امید ابراهیمی از این تیم بیان 
داشت: امید بازیکن بزرگ و بدون جانشینی در استقلال بود. ممکن است 
هر 10 سال یکبار در تیمی مثل استقلال یک بازیکن بدون جانشین پیدا 
شود. در همه سالهای گذشته این بازیکن امید ابراهیمی بود. شما دقت کنید 
که در فصل های گذشته هر بازی که ابراهیمی در زمین نبود خلاء او کاملا 
محسوس بود و هیچ بازیکنی نمی توانست جای خالی اش را پر کند. آنچه 
مسلم است تیم بابت از دست دادن ابراهیمی دچار ضرر می شود چون من در 
ایران بازیکنی را نمی بینم که بتواند مثل او در تیم استقلال میدانداری کند. 

ابراهیمی به جز توانمندی های بالای فنی اش، از قدرت رهبری بالایی در میانه 
زمین برخوردار بود و یک لیدر واقعی بود. استقلال با از دست دادن ابراهیمی 
در واقع دو بازیکن را از دست داد. یک هافبک وسط قدرتمند و یک رهبر واقعی 

در میانه زمین را.
بیانی گفت: هواداران بابت این انتقالات و به خصوص جدایی ابراهیمی نگران 
هستند. ما پیشکسوتان هم نگران هستیم و این نگرانی ها به جا و به حق است. با 
این شرایط پیش بینی من این است که این تیم نمی تواند شروع خوب و قدرتمندانه 

ای در فصل آینده لیگ برتر داشته باشد.
وی در رابطه با اظهار نظر افتخاری در خصوص ابراهیمی و اشاره وی به حضورش 
در آخرین سالهای فوتبالی اش گفت: این اظهار نظر کاملا اشتباه است. چه کسی 
گفته ابراهیمی در سالهای آخر فوتباش قرار دارد؟ در همین استقلال بازیکنانی 
داریم چند سال از ابراهیمی بزرگتر هستند اما نمی گویند سالهای آخر فوتبالشان 
است و هنوز هم مهره های مفید و با کیفیتی هستند. باید به ابراهیمی حق داد که 
به خاطر آینده زندگی اش به تیم های ثروتمند برود و نباید به خاطر این تصمیم 
شخصی او را تخریب کرد. باشگاه های قطری آنقدر پولدار هستند که استقلال و 
دیگر تیم های ایرانی قادر به رقابت با آنها نیستند و همه انگیزه های بازیکنان ایرانی 

که به قطر می روند هم همین مبالغ قراردادی است.
مدافع پیشین آبی پوشان در ادامه تصریح کرد: من مشکل را به مدیریت باشگاه 
وارد می دانم. آنها از اول فصل قبل می دانستند ابراهیمی در پایان این فصل قرارداد 
ندارد و لذا از ماه ها پیش یا باید به فکر تمدید قرارداد او بودند و یا به فکر یک 
جانشین شایسته. به طور کلی باید تکلیف این پست که پست بسیار مهمی است 

را روشن می کردند. 
کاپیتان سابق آبی پوشان در خصوص جذب علی کریمی به جای امید ابراهیمی 
بیان داشت: شائبه مصدومیت این بازیکن وجود دارد که ان شاالله اینگونه نباشد. 
اما حتی اگر علی کریمی کاملا سالم و آماده هم باشد من بعید می دانم آن 
بازیکنی باشد که قادر به پر کردن جای خالی امید ابراهیمی باشد. ما در گذشته 
هم بازیکنانی مثل بختیار رحمانی و امثالهم داشتیم که به استقلال آمدند و در این 
تیم موفق نبودند. ای کاش در این سالها بازیکنانی از تیم های پایه به بزرگسالان 
اضافه می شدند تا می توانستند در چنین روزهایی جای خالی بزرگان را پر کنند. 
پیشکسوت آبی پوشان اظهار داشت: این تیم زمان را خیلی از دست داد و هنوز 
هم تیمش کامل نیست. زمانی که در این روزها و هفته ها از دست رفت تاثیرش 
را در زمان مسابقات لیگ برتر خواهد گذاشت. مدیران باشگاه به راحتی نباید می 

گذاشتند این زمان از دست برود. 

شماره 8 استقلال در سکوت، دوران بازیگری اش 
را تمام کرد.   مجتبی جباری، بدون شک یکی از 
بهترین فوتبالیست های ایران بود، فوتبالیستی که 
اگر مصدومیت های پی در پی گریبانگریش نمی شد 
می توانست حتی به اروپا برود و درخششی در خور 
در  که  ها  استقلالی  محبوب  ستاره  باشد.  داشته 
تیم ملی هم محبوبیت زیادی داشت پس از سالها 
تلاش، مبارزه و البته مصدومیت هایی که در خیلی 
از روزها مانع درخشش بیشتر او شد، حالا تصمیم به 
خداحافظی از دنیای فوتبال گرفته است. جباری با 
وجود مصدومیت های زیاد در طی این سالها، ایستاد 

و مبارزه کرد و هیچ وقت دست از تلاش نکشید. 
امروز در خبرورزشی  جباری در مصاحبه ای که 
به چاپ رسیده در پاسخ به اینکه در حال حاضر به 
دور از فوتبال چه می کند، گفت: "وقتی فوتبال بازی 
می کنی در کانون توجهات هستی. بخواهی یا نخواهی 
با هیجانات فوتبال درگیری، چه در رده ملی و چه رده 
باشگاهی. مسلما وقتی از فوتبال می روی زمان می برد 
تا با شرایط جدید کنار بیایی. من خودم را کم کم برای 
شرایط جدید آماده کردم. در این سال ها به خاطر 
اردوها و بازی خیلی از خانواده دور بودم و حالا بهترین 
فرصت است تا کنارشان باشم. خداراشکر الان دقیقا 
زمانی است که بچه هایم نیاز دارند تا بیشتر کنارشان 
باشم. خیلی بیشتر کنار دو پسرم و همسرم هستم و 
از بودن کنار آنها بدت میبرم." او در مورد اینکه ممکن 
است باز هم هواداران استقلال، جباری را در زمین 
ببینند، تاکید کرد: "فکر نمی کنم دیگر این اتفاق رخ 
دهد. حداقل می دانم برای من در استقلال نمی افتد. 
خب شرایط... واقعا تا زمانی که می شد از پاهایم کار 

کشیدم، از زانوهایم خیلی کار کشیدم و تلاش کردم. 
حتی بعد از اتفاقاتی که در استقلال افتاد می توانستم 
یک سال دیگر بازی کنم ولی دوری ام باعث شد تا 
از شرایط آرمانی فاصله بگیرم و این کار را سخت تر 
با هر  کرد. از طرفی من آدمی نیستم که بخواهم 
شرایطی کنار بیایم و با هر کیفیتی بازی کنم. همیشه 
خوب بودن برایم مهم بوده است. الان هم با وضعیتی 
که دارم دیگر بازگشتم سخت شده است. استقلال 
برای  هم حالا جای جوان ترهاست، جوان هایی که 
خودشان اسم و رسمی دست و پا کنند. در نهایت به 
خاطر اتفاقاتی که درفوتبال افتاد خداراشکر می کنم. 
شاید اگر به لحاظ موفقیت در باشگاه و تیم ملی به 
کارم نگاه کنید... خب، مصدومیت ها خیلی مانع کار 
من شد ولی چیزی که برای خودم ارزش داشت این 
بود که همیشه با وجود مشکلات تلاش کردم و تلاش 
تسلیم  وقت  هیچ  و  برگردم  دوباره  توانستم  کردم. 
نشدم. نگذاشتم مصدومیت ها جلویم را بگیرد ولی 
متاسفانه شرایط فوتبال و آدم هایی که در آن هستند 
بیشتر از فوتبال به من ضربه زد." هافبک خلاق و 
محبوب استقلالی ها در پایان تصریح کرد: "وقتی 8 
سال با تماشاگران استقلال هستی قطعا لحظات خوب 
و بدی برایت رقم می خورد. من از بودن در استقلال 
خیلی خیلی لذت بردم. قبل از جام جهانی 2006 
نوشت جباری  ژاپنی  روزنامه های  از  یکی  بود که 
زیدان آسیاست. برایم بسیار لذت بخش بود لقب من 
اسم بازیکنی بود که به او علاقه داشتم. امیدوارم در 
نهایت همیشه اتفاقات خوبی برای استقلال بیفتد. 
هواداران استقلال لیاقت بهترین ها را دارند و استقلال 
هم پتانسیل اش را دارد. تیم ملی همه اش برای من 

حسرت شد اما با استقلال خاطراتی در ذهنم حک 
شده است که مرورشان برایم دلنشین ترین اتفاق دنیا 

است."

وداع "شماره 8" استقلال از دنیای فوتبال

جباری:تازمانیکهشدازپاهایمکارکشیدم شاید بعضی ها بخواهند هیجان کاذب بدهند

خداداد:فقطیکتیمسپیدرودوجوددارد
سرمربی سپیدرودی ها می گوید ما فقط یک تیم به این نام داریم و آن هم تیمی 

است که هواداران از آن حمایت می کنند و مسئولان نیز به آن مجوز دادند.
خداداد عزیزی در رابطه با اوضاع تیم سپیدرود گفت: همه چیز طبق روال و مطابق 
با آن چیزی که برنامه ریزی شده بود پیش می رود. تعدادی از بازیکنان مورد نیازمان 
را گرفتیم و تعدادی دیگر را نیز در زمان باقیمانده تا آغاز لیگ جذب خواهیم کرد. 
بهرحال برنامه های خود را تا اینجا به انجام رساندیم و از اینجا به بعد هم بدون مشکل 

پیش خواهیم رفت.
سرمربی سپیدرودی ها درباره تکلیف این تیم و تشابه اسمی با دیگر تیم سپیدرود 
گفت: ما فقط یک سپیدرود داریم و آن هم تیمی است که هواداران از آن حمایت می 
کنند و سرتمریناتش می روند. اصلا بحث این تیم و آن تیم نیست، وقتی هیات فوتبال 
و اداره ورزش و استان و سازمان لیگ یک تیم را معتبر می دانند و از همه مهمتر 
هواداران نیز از آن حمایت می کنند دیگر لزومی ندارد ما بگوییم این سپیدرود و آن 
سپیدرود.او در این باره ادامه داد: در روزهای اخیر قراردادهای بازیکنان تیمی که آقای 
نوین مالک آن هستند ثبت شده و خود من هم در زمان توافق با باشگاه همه چیز را 
بررسی کردم زمانی که به یقین رسیدم قراردادم را منعقد کردم، قراردادی که در هیات 
فوتبال ثبت هم شد.عزیزی در پایان گفت: ما کاری به کسی نداریم. شاید برخی ها 
بخواهند جو بدهند و آب را گل آلود کنند. برخی ها هم شاید دلشان بخواهد هیجان 
کاذب درست کنند. این ها به ما هیچ ارتباطی ندارد و هر کسی هر کاری که می خواهد 
انجام دهد. ما تمام فکر و ذکرمان شرایط تیم است و آماده سازی آن برای حضور موفق 
در لیگ برتر، بنابراین برای مان اهمیتی ندارد چه کسی چه چیزی می گوید. هرکسی 
ادعای چیزی دارد به خودش مربوط است و ما ترجیح می دهیم اصلا به این موضوعات 
ورود نکنیم و همه هم و غم خود را روی اجرای برنامه های آماده سازی تیم بگذاریم 

تا بتوانیم به اهداف مان برسیم.

قیمتجداییچشمیازاستقلال
»3میلیاردتومان«

 این روزها شایعات زیادی پیرامون جدایی روزبه چشمی از استقلال مطرح می شود 
اما این جدایی کمی بعید به نظر می رسد.

طی یکی دو روز گذشته عکسی در صفحات مجازی از روزبه چشمی در صفحات 
مجازی دست به دست می شود که این بازیکن در قطر حضور دارد، از طرفی به گفته 
مسئولان باشگاه الاهلی قطر آنها به دنبال جذب یک بازیکن ایرانی دیگر هستند که 
همین موضوع شایعه حضور چشمی در این تیم را افزایش داده است اما اینکه چشمی 
چگونه می تواند از استقلال جدا شود سوالی است که برای طرفداران این تیم ایجاد 
شده است. چشمی یک سال دیگر با استقلال )یعنی تا پایان فصل هجدهم( قرارداد 
دارد ضمن آنکه بندی در قرارداد این بازیکن وجود دارد که اگر چشمی بخواهد از 
استقلال جدا شود باید ۴00 هزار دلار یعنی با رقم ارز فعلی حدود 3 میلیارد تومان 

به باشگاه پرداخت کند.
از طرف دیگر چشمی از ناحیه ای مصدوم شده که حدود 2 ماه نیاز به درمان دارد و 
بعید است باشگاهی مثل الاهلی که در امضای قراردادهای حرفه ای طی سالهای اخیر 
بدون نقص عمل کرده با بازیکنی که دو ماه نمی تواند تمرین کند قرارداد ببندد یا اینکه 
اگر ان بازیکن حتی تصمیم داشته باشد از استقلال برود باید رقمی از باشگاه جدید 

بگیرد که فقط 3 میلیارد آن پول رضایتنامه است!
با این شرایط چشمی باید خود را به کلینیک باشگاه استقلال معرفی کند که هر 
چه سریعتر روند درمانش آغاز شود یا اینکه تکلیفش با این باشگاه برای فصل آینده 

مشخص شود.

کارلوسکیروشوالجزایر:بسیارمحتمل
یک بار دیگر سایتی الجزایری به نام لوبوتور در مقاله مفصلی با عنوان "کارلوس 
کی روش بسیار محتمل" از مذاکرات مدیربرنامه های این مربی پرتغالی با فدراسیون 
فوتبال الجزایر خبر داده است. به نوشته این سایت، بعد از اینکه وحید حلیلهوزیچ 
گزینه اول سرمربی گری این کشور اعلام کرد: "صادقانه بگویم هنوز تصمیم خودم را 
نگرفته ام. منتظرم چون پیشنهادهای زیادی دارم و باید انتخاب درستی بکنم. قبل از 
اینکه تصمیم بگیرم و آن را اعلام کنم باید بیشتر فکر کنم."، خیرالدین زتچی رئیس 
فدراسیون الجزایر به دنبال نقشه B رفته و به چند دلیل می توان حضور کی روش 
در الجزایر را بسیار محتمل دانست. اول اینکه کی روش در حال حاضر یک مربی 
آزاد و بدون قرارداد محسوب می شود چون قراردادش با ایران تا انتهای جام جهانی 
اعتبار داشت و به گفته لوبوتور خیرالدین زتچی از طریق مدیربرنامه های وی پیشنهاد 
قراردادی چهارساله به کی روش داده است. کورکف هم که از وی به عنوان یکی از 
گزینه ها یاد می شد با باشگاه الغرافه به توافق رسیده و "کارلوس کی روش که هم 
اکنون از کامرون نیز پیشنهاد دریافت کرده می تواند به دلیل فاصله کوتاه و پرواز یک 
ساعته تا لیسبون، کار در الجزایر را ترجیح دهد". این سایت با یادآوری اینکه فدراسیون 
فوتبال الجزایر در گذشته ای نه چندان دور به عقد قرارداد با این مربی پرتغالی نزدیک 
بوده نوشته است: "زتچی شانس آخر خود را با حلیلهودزیچ امتحان خواهد کرد ولی 
بیش از این منتظر پیدا کردن جانشین برای رباح ماجر که 9 ماه است مسئولیت این 

تیم را به عهده دارد نخواهد ماند چون دیدار مهم با عقرب های گامبی در راه است".

توافقنهاییسیدمجیدحسینی
باترابزوناسپورترکیه

سیدمجید حسینی بازیکن استقلال تهران با باشگاه ترابزون اسپور ترکیه به توافق 
رسیده است و طرفین فردا قرارداد همکاری امضا می کنند.

روزنامه صباح اعلام کرد، سیدمجید حسینی فردا )پنج شنبه( به ترابزون ترکیه می رود 
و مذاکرات بین طرفین به نتیجه خوبی رسیده است.

یکی از مسوولان ترابزون اسپر اعلام کرد که هر دو طرف با شرایط انتقال مجید 
حسینی بازیکن 22 ساله ایرانی موافق هستند و به احتمال بسیار این قرارداد انتقال به 

زودی امضاء خواهد شد.
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نوشیدنیکهرگهایقلبتانرا
بهسرعتبازمیکند

طبق نتایج حاصل از تحقیقات جدید، مصرف چای به ویژه نوع سبز در جلوگیری از ذخیره 
چربی در کبد و همچنین کاهش وزن موثر است. طبق مطالعه منتشر شده در مجله تغذیه و 
متابولیسم، چای، به ویژه نوع سبز و سیاه آن، می تواند از ذخیره سازی چربی در کبد و کاهش 
قند خون جلوگیری کند. این مطالعه توسط گروهی از محققان دانشگاه تونس و پاریس 
انجام شد؛ تیم تحقیقاتی اثرات مصرف طولانی مدت چای سبز و چای سیاه را بر هضم 
چربی موش هایی که دارای رژیم غذایی با چربی بالا بودند، بررسی کردند. به موش هایی که 
در این آزمایش مورد بررسی قرار گرفتند، به مدت 10 هفته، چای سبز دم کرده، چای سیاه 
و دارونما داده شد و میزان چربی دفع شده در مدفوع، میزان چربی کبد، وزن بافت چربی 
شکم، میزان مصرف غذا و افزایش وزن بدن موش ها را اندازه گیری کردند. نتایج نشان داد که 
مصرف 10 هفته چای سبز و چای سیاه با افزایش دفع لیپید ها از راه مدفوع همچنین دفع 

تری گلیسیرید باعث کاهش هضم لیپید ها و بافت چربی می شود.
نقش چای در جلوگیری از ذخیره سازی چربی در کبد و کاهش قند خون

علاوه بر این، مصرف چای، کاهش وزن بدن موش های تغذیه شده با رژیم غذایی پرچربی 
را به دنبال داشت؛ در همین زمینه چای سیاه در مقایسه با چای سبز موثرتر عمل کرده 
است. این تیم تحقیقاتی معتقد است که این نوشیدنی ها با داشتن مقادیر زیاد TPC و 

کافئین می توانند جایگزین طبیعی برای جلوگیری از چاقی باشند.«
چای سبز در مقابل چای سیاه

هر دو چای سبز و چای سیاه از گیاهی به نام کاملیا سیننسیس ساخته می شوند اما 
فرایند تبدیل شدن به این ماده به چای متفاوت است  و  فرایند پردازش برگ چای سبز 
کمتر است؛ این در حالی است که چای سیاه تحت فرایند اکسیداسیونی به نام تخمیر قرار 
می گیرد؛ هر 2نوشیدنی خواص زیادی را دارند؛ گرچه ممکن است تفاوت هایی جزئی با 

هم داشته باشند.
نقش چای در جلوگیری از ذخیره سازی چربی در کبد و کاهش قند خون

هنگامی که پای خواص ضد سرطان در میان باشد، چای سبز بیش از چای سیاه حرف 
برای گفتن دارد؛ چای سبز نسبت به چای سیاه حاوی مقادیر بیشتری کاتچین ها، مانند 
EGCG است؛ EGCG فعالیت ژن را در سلول های سرطانی تنظیم می کند و می تواند با 
رشد سرطان مبارزه کند.  هر 2 چای سیاه و سبز در تامین سلامت قلب و عروق نقش دارند؛ 
براساس یک مطالعه منتشر شده در مجله شیمی بیولوژیکی، فعل و انفعالات مقادیر فراوان 
EGCG در چای سبز در کنار سلول های تشکیل دهنده عروق خونی و سلول های اتوفاژی 
انجام و در نهایت موجب محافظت از سلول ها می شود. این خاصیت چای سبز همچنین به 
تنظیم میزان کلسترول خون کمک می کند؛ به گفته موسسه لینوس پالینگ، چای سیاه 

باعث تقویت عملکرد رگ های خونی در افراد مبتلا به بیماری قلبی عروقی می شود.
نقش چای در جلوگیری از ذخیره سازی چربی در کبد و کاهش قند خون

سطح کافئین چای سبز و سیاه متفاوت است؛ چای سیاه حاوی کافئین بالاتری است 
و کافئین چای سیاه بین ۴2 تا ۷2 میلی گرم در هر فنجان است. این در حالی است که 
چای سبز حاوی 9 تا 50 میلی گرم کافئین در هر فنجان است. کافئین  را به طور موقت 
افزایش می دهد، باعث افزایش بهره وری می شود و به کاهش وزن کمک می کند همچنین 
کافئین می تواند یک فرد را در طول شب بیدار نگه دارد به همین دلیل مصرف کافئین باید 

محدود شود.

جادویایننوشیدنیبرایآبکردن
شکموپهلو

محقق و پژوهشگر طب سنتی مصرف نوعی آب سبزی را در سوزاندن چربی های شکم 
 ، A ، C ، E ، K و پهلو موثر دانست. آب جعفری و سبزیجات حاوی انواع ویتامین های
گروه ویتامین های B مانند B12 ،B6 ،B2 ،B1 ، پروتئین، سدیم، پتاسیم، کلسیم، آهن، 
منیزیم، منگنز، فسفر، روی، مس، کربوهیدرات، اسید فولیک، فیبر و قند است. برای بررسی 
خواص آب جعفری و سبزیجات و اینکه مصرف این آب سبزی برای چه افرادی مفید است 
با حیدر عظمایی محقق و پژوهشگر طب سنتی گفت وگو کردیم که در ادامه مشروح آن 

را می خوانید.
مهم ترین خواص آب جعفری و سبزیجات

حیدر عظمایی محقق و پژوهشگر طب سنتی درباره مهم ترین خواص آب جعفری و 
سبزیجات اظهار کرد: این آب سبزی به علت داشتن ویتامین C و آهن کم خونی را رفع 
می کند؛ آب جعفری و سبزیجات لاغرکننده است و موجب سم زدایی از کبد می شود؛ این 

آب سبزی خاصیت چربی سوزی دارد و چربی های دور شکم و پهلو را از بین می برد.
وی درباره خواص دیگر آب جعفری و سبزیجات بیان کرد: این آب سبزی نقش موثری 
در دفع سنگ کلیه و مثانه، رفع عفونت های مجاری ادراری، تصفیه خون و کاهش تب دارد؛ 

آب جعفری و سبزیجات به بهبود بیماری های کبدی و طحال هم کمک شایانی می کند.
این محقق و پژوهشگر طب سنتی افزود: مبتلایان به ناراحتی پروستات باید از آب جعفری 
و سبزیجات در برنامه غذایی روزانه خود استفاده کنند؛ این آب سبزی به علت وجود پتاسیم، 
فشار خون را هم کاهش می دهد. عظمایی تاکید کرد: آب جعفری و سبزیجات برای افرادی 
که دچار بیماری های پوستی مانند برص )لک و پیس یا ویتیلیگو( و سیاهی دور چشم هستند، 
مفید است؛ این آب سبزی معده را تقویت و ناراحتی های گوارشی را هم برطرف می کند. 
وی تصریح کرد: آب جعفری و سبزیجات تاثیر چشمگیری در رفع یبوست و پاکسازی 
روده ها دارد؛ این آب سبزی به علت داشتن ویتامین های A  C  و E خاصیت آنتی اکسیدانی 
دارد بنابراین سیستم ایمنی بدن را تقویت و بدن را در برابر بیماری های مختلف به ویژه 
انواع سرطان ها محافظت می کند. این محقق و پژوهشگر طب سنتی گفت: آب جعفری و 
سبزیجات شریان ها و رگ های بدن را پاکسازی می کند و بوی بد دهان را هم از بین می برد.

موارد منع مصرف آب جعفری و سبزیجات
عظمایی درباره موارد منع مصرف آب جعفری و سبزیجات یادآور شد: زنان باردار و شیرده 
نباید آب جعفری و سبزیجات را مصرف کنند، زیرا این آب سبزی به سلامتی جنین و نوزاد 

آسیب می رساند.

درمانگزیدگیزنبور
در تابستان امکان گزیدگی زنبور بیشتر است پس روش درمان گزیدگی زنبور را یاد 
بگیریم. برای درمان گزیدگی زنبور به روش زیر مراجعه کنید. گاهی گزیدگی زنبور می تواند 
خطناک باشد پس حتما روش های درمان را به یاد داشته باشید. دکتر بنفشه تمیزی فر، 
استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران، با بیان اینکه بیشتر موارد زنبورگزیدگی در منزل با 
مراقبت های اولیه قابل درمان است، گفت: اگر در مواردی از زنبورگزیدگی علائمی چون 
تورم لب ها، گزگز کردن دست ها، افت فشارخون و سرگیجه، تنگی نفس شدید و بیهوشی 
رخ دهد، فرد باید به اورژانس مراجعه کند. در این صورت فرد به اصطلاح پزشکی دچار 
شوک آنافیلاکسی Anaphylaxis می شود. اگر فردی دچار این شوک شود در دفعات بعد 
زنبورگزیدگی باید قبل از مراجعه به اورژانس، یک دهم سی سی آمپول اپی نفرین که نوعی 
آمپول زیرپوستی است، تزریق کند. به یاد داشته باشیم این آمپول خطرناک است و نباید 
در همه موارد زنبور گزیدگی استفاده شود. * آنافیلاکسی یا بیش دفاعی Anaphylaxis :یک 
واکنش آلرژیک جدی است که به طور ناگهانی آغاز می شود و می تواند منجر به مرگ گردد.
]2[ آنافیلاکسی معمولاً با علایمی همچون ضایعات جلدی، خارش، تورم گلو و افت فشار 
خون همراه است. دلایل معمول آنافیلاکسی شامل نیش حشرات، مواد غذایی و داروهاست. 
در صورت عدم بروز علائم فوق، گزیدگی با تورم و درد شدید همراه است که برای تسکین و 
درمان آن ابتدا باید نیش زنبور از محل خارج شود و برای رفع التهاب از کمپرس یخ استفاده 
کرد. همچنین برای جلوگیری از خارش و حساسیت ، آنتی هیستامین ها مثل لوراتادین 

مصرف شود. برای تسکین درد استفاده از استامینوفن یا بروفن توصیه می شود.
زنبور,نیش زنبور,زنبور گزیدگی

برای پیشگیری از عفونت های ناشی از گزیدگی توصیه می شود محل گزیدگی با آب و 
صابون شسته شود و فردی که بیش از 10 سال از زدن واکسن کزازش می گذرد، حتما این 
واکسن را تزریق کند. روش حساسیت زدایی نیش زنبور در افرادی که در تماس زیاد با زنبور 
هستند و احتمال گزیدگی در آن ها بالا می رود و دچار شوک آنافیلاکسی می شوند، انجام 
می شود. در این روش از مقادیر خیلی کم رقیق شده نیش زنبور به بدن فرد تزریق می شود و 
آرام آرام مقدار دز آن را بالا می برند تا بدن دیگر به نیش واکنش نشان ندهد و واکسینه شود.

برتریهایپیازقرمزبردیگرپیازها
 پیاز قرمز سرشار از ترکیبات شیمیایی گیاهی است. رنگ این پیاز از وجود نوعی ترکیب 

گیاهی به نام آنتوسیانین ناشی می شود
آنتوسیانین ها آنتی اکسیدان هایی هستند که باعث جلوگیری از تخریب سلول ها، حفظ 
سلامت قلب و کاهش خطر ابتلا به سرطان می شوند. پیاز قرمز همچنین حاوی مقادیر قابل 
توجهی کوئرِسِتین است. کوئرِسِتین نیز دارای عملکرد آنتی اکسیدانی و خواص ضدالتهابی 
است و به کاهش خطر ابتلا به بیماری های قلبی و سرطان کمک می کند. پیاز قرمز علاوه بر 
کوئرِسِتین حاوی فسفر بالاست. ترکیبات فسفری موجود در انواع پیاز به دلیل کاهش رشد 
و گسترش سلول های سرطانی در پیشگیری از ابتلا به سرطان مؤثرند. جالب است بدانید 
همین کوئرِسِتین و فسفر هستند که به پیاز قرمز عطر و طعم می دهند و باعث اشک آمدن 
چشم ها می شوند. مطالعات نشان داده مصرف پیاز قرمز می تواند سطح قندخون را پایین 
بیاورد. پژوهشگران با اندازه گیری قندخون ناشتای گروهی از دیابتی ها در ۴ ساعت پس از 
مصرف 100 گرم پیاز قرمز دریافتند قندخون این افراد به مقدار زیادی افت کرد. همچنین 
مطالعه روی حیوانات آزمایشگاهی حاکی از آن است که گویا مصرف پیاز قرمز در کاهش 
سطح تری گلیسیرید و افزایش سلامت قلبی - عروقی کسانی که رژیم غذایی پرچربی دارند 
بی تأثیر نیست. براساس مقاله ای که در ژوئن 2010 در نیویورک تایمز منتشر شد، اگر 
به طورکلی از پیاز یا سیر خام استفاده می کنید، آنها را پس از خردکردن خوب آب بکشید 
تا طعم شان تقویت شود. در این مقاله همچنین توصیه شده وقتی پیاز یا سیر را حرارت 
می دهید، هرچه آنها را درشت تر خرد کنید، طعم ملایم تری خواهد داشت، اما اگر رنده یا 

ریز خرد شود، طعم شان قوی تری می شود.

کراتین ماده ای است که معمولا به شکل پودرهای طعمدار و در ترکیب با یک مایع 
مصرف می شود و توانایی بدن برای تولید انرژی را به سرعت افزایش می دهد. کراتین یکی 
از مواد محبوب برای عضله سازی است و شاید شما هم برای افزایش وزن خود مصرف این 
ماده را مد نظر قرار داده باشید.  باید به این نکته توجه داشته باشید که هیچ فردی نباید 
بدون ارزیابی فواید و خطرات مصرف ماده ای را آغاز کند. این مساله برای هر چیزی از 

بستنی و شکلات تا اسید آمینه ای شگفت انگیز به نام کراتین صادق است.
کراتین چیست؟

کراتین ماده ای است که معمولا به شکل پودرهای طعمدار و در ترکیب با یک مایع 
مصرف می شود و توانایی بدن برای تولید انرژی را به سرعت افزایش می دهد. کراتین به 
طور طبیعی در بدن انسان وجود دارد و سوخت مورد نیاز عضلات را تامین می کند و بر 
همین اساس است که برخی افراد برای تقویت عملکرد خود در باشگاه های ورزشی آن را 

در قالب مکمل مصرف می کنند.
فواید مصرف کراتین چه چیزهایی هستند؟

زمانی که موضوع بهبود نیروی عضلانی مطرح می شود، کراتین به عنوان ماده ای 
»احتمالا موثر« دسته بندی می شود. پژوهش های صورت گرفته درباره توانایی کراتین 
برای افزایش نیروی عضلانی نتایجی یکدست و واحد را نشان نمی دهند. با این وجود، تجزیه 
و تحلیل این پژوهش ها نشان می دهد که کراتین به میزان متوسط نیروی قسمت بالایی و 

پایینی بدن را هم در جوانان و هم در بزرگسالان مسن تر بهبود می بخشد.
آیا کراتین به افزایش وزن کمک می کند؟

اگر کراتین مصرف کنید، وزن اضافه خواهید کرد. کراتین روشی سریع برای عضله سازی 
است، اما این شرایط با مقداری افزایش در وزن آبی نیز همراه است. بیشتر افراد در هفته 
نخست مصرف بین دو تا چهار پوند )حدود یک تا دو کیلوگرم( احتباس آب در بدن را تجربه 
می کنند. اما این وزن آبی چیز بدی نیست. کراتین آب بیشتری را جذب عضلات می کند و 
به بزرگ تر و پرحجم تر شدن آنها منتج می شود. پس از احتباس آب اولیه، افزایش وزنی که 
در ادامه رخ می دهد به واسطه افزایش حجم کاری است که می توانید تحمل کنید. برخی 
افراد فکر می کنند که مصرف کراتین بدون انجام ورزش موجب افزایش ذخیره چربی بدن 
می شود، اما این درست نیست. کراتین کالری ندارد و تاثیری بر سوخت و ساز چربی نمی 

گذارد. از این رو، مصرف کراتین بدون انجام ورزش به هیچ ختم می شود.
بهترین کراتین کدام است؟

همه مکمل های کراتین با هم برابر نیستند. اگر قصد مصرف مکمل کراتین دارید، نمونه 
های کراتین مونوهیدارت را خریداری کنید. بسیاری از مکمل ها دارای مواد کم ارزشی 
هستند که نیازی به آنها ندارید و ممکن است هزینه بیشتری نیز برای خرید آنها پرداخت 
کنید. مکمل کراتین به شکل پودر بهترین گزینه است. مطالعات نشان داده اند که کراتین 
مایع و کراتین اتیل استر )CEE( ناپایدار بوده و در دستگاه گردش خون تجزیه می شوند. 
چاد کرکسیک، استادیار فیزیولوژی ورزش در دانشگاه اوکلاهاما، پودر کراتین 100 درصد 
خالص را توصیه می کند. برخی شرکت ها الکترولیت ها و مواد دیگر را به کراتین اضافه می 
کنند، اما آزمایش های صورت گرفته نشان داده اند که آنها تاثیر اندکی بر بهبود عملکرد 
دارند. به گفته کرکسیک، بهتر است با خرید پودر کراتین و ترکیب آن با آبمیوه هم در هزینه 
های خود صرفه جویی کرده و هم بهترین نتایج را کسب کنید. قند موجود در آبمیوه سطوح 
انسولین را افزایش می دهد که به افزایش جذب کراتین در عضله کمک می کند. پودرهای 
با کیفیت پایین که به سختی در مایع حل می شوند و در انتهای ظرف ته نشین می شوند 

نیز سود چندانی برای شما ندارند زیرا کراتین را برای عضلات خود و نه لیوان نیاز دارید. اگر 
این اتفاق رخ می دهد برند دیگری را خریداری کنید.

کدام مواد غذایی بیشترین میزان کراتین را دارند؟
همان گونه که بدن کراتین تولید می کند، این ماده به طور طبیعی در برخی مواد غذایی 
نیز وجود دارد. کراتین تنها در مکمل ها یافت نمی شود و می توان با مصرف گوشت گاو و 

ماهی نیز آن را دریافت کرد.
آیا کراتین برای کلیه ها مشکل ساز است؟

پژوهشگران به طور مداوم در حال مطالعه اثربخشی و ایمنی کراتین هستند. بر همین 
اساس است که بسیاری از مربیان و کارشناسان سلامت استفاده از کراتین را بی خطر 
می دانند زیرا مطالعات این گونه نشان می دهند. به گفته چاد کرکسیک، کراتین یکی از 
مکمل های ورزشی است که بیشترین میزان مطالعه و پژوهش درباره آن انجام شده و تا به 
امروز گزارشی مبنی بر ناامن بودن آن منتشر نشده است. گزارش های حکایتی از آسیب 
کلیوی، مشکلات قلبی، گرفتگی های عضلانی، کم آبی بدن، اسهال و همچنین برخی 
اثرات جانبی منفی دیگر وجود دارند. اما واژه کلیدی »حکایتی« است. به گفته تاد کوپرمن، 
رئیس ConsumerLab.com، برخی از این شرایط می توانند به واسطه مصرف بیش از حد 
ویتامین های کراتین شکل بگیرند. مصرف بیش از حد ویتامین C می تواند موجب اسهال 
شده و مصرف بیش از حد آهن ممکن است به مشکلات معده منجر شود. برای حفظ 
ایمنی هرچه بیشتر، کوپرمن استفاده از کراتین را برای افراد سالم و فاقد مشکلات کلیوی 
توصیه می کند. این به دلیل آن است که کلیه ها کراتینین را دفع می کنند که محصولی 

حاصل از تجزیه کراتین است.
پس آیا هیچ جنبه منفی برای مصرف کراتین وجود ندارد؟

اگر می توانید بدون مصرف کراتین به حجم و وزن مورد نظر خود دست یابید، نیازی به 
مصرف این ماده ندارید. پیش از مصرف کراتین جنبه های مثبت و منفی را بررسی کرده 
و برای دستیابی به بهبود حداقلی و خطر احتمالی دست به هر کاری نزنید.  افراد زیر 18 
سال باید از مصرف کراتین پرهیز کنند. کودکان و نوجوانان هنوز در مرحله رشد قرار دارند و 

کارشناسان درباره اثر کراتین بر عضلات و استخوان های آنها مطمئن نیستند.
 آیا کراتین موجب تغییر در من می شود؟

 پاسخ به این پرسش غیرممکن است. کراتین اثرات مختلفی بر افراد مختلف دارد. برخی 
افراد واکنشی به کراتین نشان نمی دهند و این یک مساله ژنتیکی است.

 پس از گذشت یک هفته باید از این نکته آگاه شوید. اگر حجم تمرینات ورزشی شما 
افزایش می یابد، کراتین برای شما مفید بوده است. اگر این گونه نیست، احتمالا فردی 
هستید که واکنشی به مصرف کراتین نشان نمی دهد و مصرف این ماده کمکی به شما 
نخواهد کرد.  رژیم غذایی نیز اهمیت دارد. از آنجایی که برخی گوشت ها و غذاهای دریایی 
از سطوح بالای کراتین برخوردار هستند، گیاهخواران به طور معمول پس از مصرف کراتین 
واکنش چشمگیری را مشاهده می کنند. افراد گوشتخوار ممکن است تغییرات کمتری را 
تجربه کنند.  یک رژیم غذایی سالم عاملی کلیدی برای عضله سازی در هر فردی محسوب 
می شود. اگر رژیم غذایی شما از غذاهای کم ارزش تشکیل شده باشد، دلیلی برای افزودن 
کراتین وجود ندارد. بهتر است مصرف منابع خوب کربوهیدارت ها و پروتئین بدون چربی را 
مد نظر قرار دهید. کراتین به تنهایی موجب افزایش وزن و بزرگ شدن عضلات شما نمی 
شود. تنها زمانی که مصرف این ماده با انجام ورزش ترکیب شده باشد، کیفیت تمرینات 

را بهبود می بخشد.

درتابستاناینغذاهاراترککنید
 پس از خوردن غذای آلوده ممکن است علائم مسمومیت در کمتر از 30 دقیقه 

ظاهر شود.
برگرها: بخش های نپخته گوشت بویژه برگرها می تواند شما را در خطر مسمومیت با 
باکتری خطرناکی به نام اشرشیاکلی قرار دهد. مسمومیت ناشی از مصرف گوشت نپخته 
با علائمی از قبیل اسهال، درد شکمی، تب و استفراغ همراه است و دوره نهفتگی آن 

بین دو تا هشت روز است.
جوانه ها: دانه حبوبات و غلات برای رشد و جوانه زنی نیاز به محیط مرطوب و گرم 
دارند و این شرایط محیط مناسبی برای رشد باکتری ها بویژه سالمونلا و اشرشیا کلی 
خواهد بود. حتی اگر این جوانه ها در شرایط بهداشتی و در منزل تهیه شوند، بازهم در 

این فصل در معرض آلودگی با این میکروب های خطرناک هستند.
برای  شده  تهیه  سس های  و  سالادها  برگی:  سبزیجات  از  شده  تهیه  سالاد 
پوشش دهی آنها، بویژه اگر به صورت دستی تهیه شده اند، می توانند شما را در تابستان 
در معرض بیماری قرار دهند. کاهو و فردی که سالاد را تهیه کرده خود از منابع اصلی 
آلودگی سالاد محسوب می شوند. مواد اولیه برای تهیه این سالادها به طرق مختلف آلوده 

می شوند؛ از آبیاری با آب آلوده در مزرعه تا دستان آلوده افراد و وسایل آلوده.
بستنی های دست ساز و خانگی: یکی از مواد مورد استفاده در تهیه بستنی تخم مرغ 
خام است که حاوی باکتری خطرناکی به نام سالمونلاست. در بسیاری از کارخانجات از 
تخم مرغ پاستوریزه برای تهیه بستنی استفاده می شود حال آنکه در منزل یا فروشگاه ها 
ممکن است از تخم مرغ خام استفاده شود. سالمونلا با حرارت و پاستوریزاسیون از بین 
می رود. بنابراین بستنی های ساخته شده در فروشگاه ها ممکن است آلوده به این باکتری 
باشند. علاوه بر سالمونلا، خطر مسمومیت با لیستریا نیز با مصرف این گونه بستنی ها 

وجود دارد.
خربزه و هندوانه: این دو میوه محبوب تابستانی در معرض آلودگی با لیستریا هستند. 
این میکروب در سطح پوست این میوه ها باقی می ماند. بنابراین قبل از قرار دادن این 
میوه ها در یخچال و نیز برش حتماً آنها را شسته و حتی با وسیله مناسبی بسائید. در 
غیر این صورت هنگام برش باکتری ها از سطح به داخل وارد شده و در صورت نگهداری 

باقیمانده میوه برای روزهای بیشتر، آنها را بشدت آلوده می کند.
گوجه فرنگی: گوجه فرنگی اغلب در سالاد و ساندویچ ها مورد استفاده قرار می گیرد اما 
به دلیل این که پخته نمی شود، می تواند منشأ شیوع بسیاری از بیماری ها باشد. بنابراین 

قبل از مصرف آن را به دقت شسته و فاسد شده ها رو دور بریزید.
تخم مرغ زده شده: خطر آلودگی با سالمونلا در تخم مرغ بسیار بالاست به ویژه اگر 
در دمای مناسب نگهداری نشود )دمای یخچال یا کمتر(. همیشه سعی کنید تخم مرغ 
را از فروشگاه هائی تهیه کنید که آن را در قسمت سرد نگهداری می کنند. اگر در حین 
آشپزی لازم است تخم مرغ همزده را برای زمانی نگهداری کنید، حتما آن را در ظرف 

یخ قرار دهید.
سالاد ماکارونی: استافیلوکوکوس اورئوس در پوست و موی افراد وجود دارد و ممکن 

است در حین تهیه این غذا منتقل شود بویژه اگر در یخچال نگهداری نشود.
سالاد سیب زمینی: زمانی که سیب زمینی پخته می شود، ممکن است باکتری به 
نام کلستریدیوم بوتولینوم در آن زنده باقی بماند. سرد کردن آرام این سیب زمینی در 
شرایط مساعدی برای جوانه زنی اسپورهای آن فراهم می آورد و این باکتری سم بسیار 

خطرناکی تولید می کند.
بنابراین اگر قصد تهیه این غذا را دارید سیب زمینی را در همان روز تهیه کنید و هرگز 
از سالادهای سیب زمینی تهیه شده در بیرون از منزل به دلیل عدم اطمینان از چگونگی 

تهیه آن استفاده نکنید.

دانستنی هایی 
درباره کراتین



تولید دوچرخه های سبکی که تحمل وزن انسان 
ها را داشته باشند و در عین حال کارآیی مناسبی 

داشته باشند، چالشی جدی محسوب می شود.
پیش از این شاهد تولید انواع دوچرخه های تاشوی 

را   Hummingbird Electric ما  ایم،  بوده  سبک 
می توان سبک ترین دوچرخه تاشوی برقی جهان 
توصیف کرد. این دوچرخه تنها 10.۴ کیلوگرم وزن 
تولید  دارد و شرکت سازنده آنProdrive  سابقه 

دوچرخه های تاشوی بسیار سبک را که تنها 6.۷ 
کیلوگرم وزن داشته اند را نیز دارد. البته آن دوچرخه 
برقی نبوده است. دوچرخه برقی تازه این شرکت 
بدنه ای از جنس کربن دارد و مجهز به موتور 250 
واتی و باتری لیتیومی 160 وات ساعتی است. یکی 
از قابلیت های جالب این دوچرخه سازگاری آن با 
فناوری بلوتوث است که موجب می شود ارتباط آن 
با گوشی های هوشمند و رایانه های شخصی نیز 
ممکن شود. دوچرخه سواران می توانند از گوشی 
نحوه  برق، مسیریابی، مدیریت  برای کنترل  خود 
استفاده از دوچرخه و غیره استفاده کنند. بعد از راه 
اندازی دوچرخه سرعت آن ابتدا به 8 کیلومتر در 
ساعت می رسد و بعد از گذشتن از این سرعت موتور 
توان و قدرت خود را با شرایط جاده و بر مبنای شیب 
موجود تنظیم می کند. حداکثر سرعت این دوچرخه 
به 25 کیلومتر در ساعت می رسد و بعد از شارژ 
باتری می توان مسافتی حداکثر 30 کیلومتری را 
با آن طی کرد. مدت زمان لازم برای شارژ کامل 
باتری این دوچرخه 2.5 ساعت و قیمت آن حدود 

6000 دلار است.

تامیننیرویرباتهابادانهذرت!تولیدسبکتریندوچرخهبرقیتاشویجهان
پژوهشگران آمریکایی توانستند نیروی ربات های نرم را با استفاده از دانه های ذرت تامین 

کنند.
پژوهشگران "دانشگاه کرنل")Cornell University( آمریکا موفق شدند با استفاده از 

دانه های ذرت، مکانیسم یک ربات را بسازند و نیروی مورد نیاز آنها را تامین کنند.
دکتر "استیون سرون" )Steven Ceron(، پژوهشگر مهندسی مکانیک دانشگاه کرنل گفت: 
پژوهشگران آزمایشگاه ما، به طراحی های چند منظوره ای که ربات را قادر به انجام وظایف 
پیچیده می کنند، علاقه دارند. ما در جستجوی روش هایی هستیم که ربات با استفاده از آنها و 
با الهام از قالب لایه ای چندسلولی، بتواند ساختارهای بی نظمی را با بدن خود بسازد. برای این 
کار، به مایع ارزان قیمتی نیاز داشتیم که میزان استحکام آن قابل تغییر باشد و پس از به کار 

رفتن، گسترش یابد. دانه های ذرت، از چنین ویژگی هایی برخوردار هستند.
نکته مثبت اینجاست که دانه های ذرت، به راحتی و با هزینه کم، در دسترس هستند و 
ویژگی های فیزیکی موثری دارند. برای مثال، با قدرت بالایی باز می شوند و به 15 برابر اندازه 
فعلی خود می رسند. می توان از این دانه ها برای ساخت ربات هایی استفاده کرد که از نظر 

زیستی تجزیه پذیر هستند و پس از تجزیه، چیزی از آنها باقی نمی ماند.
دانه های ذرت همچنین به این دلیل میتوانند به عنوان منبع تغذیه ربات های زیستی 
تجزیه پذیر استفاده شوند چرا که این ربات ها پس از تجزیه نباید از خود باتری به جا بگذارند.
نکته منفی این طرح این است که دانه های ذرت، پس از باز شدن، قابل تغییر مجدد نیستند 

و به آسانی در آب حل می شوند.
پژوهشگران دانشگاه کرنل توانستند روش گوناگون گرم کردن دانه ها را با موفقیت نشان 

دهند. این مکانیسم، کارآیی موثری بر ربات های نرم داشت.
پژوهشگران امیدوارند با استفاده از این فناوری بتوانند در آینده، مکانیسم های رباتیک 

جدیدتری با کاربردهای بیشتر ابداع کنند.  
مقاله این فناوری، در کنفرانس بین المللی " ICRA" در استرالیا ارائه شد.

ترمیمعکسهایپیکسلیباهوشمصنوعی
شرکت "انویدیا"، روشی برای ترمیم عکس های پیکسلی با آموزش هوش مصنوعی ارائه 
 Aalto("با همکاری دانشگاه های "آلتو )NVIDIA("داده است. شرکت آمریکایی "انویدیا
University( فنلاند و دانشگاه "ام.آی.تی")MIT(، طرحی برای آموزش هوش مصنوعی ارائه 
داده اند. این طرح، یک شبکه عصبی است که می تواند عکس های پیکسل شده را ترمیم کند. 
پیش از این، برای اینکه هوش مصنوعی، چگونگی درست کردن تفاوت ها را یاد بگیرد، یک 
عکس پیکسلی و یک عکس بدون پیکسل مورد نیاز بود. در این روش جدید، دیگر نیازی 
به عکس بدون پیکسل نیست و هوش مصنوعی می تواند اختلالات و پیکسل ها را رفع و به 
صورت خودکار، عکس را ترمیم کند. هوش مصنوعی با استفاده از آموزش یادگیری عمیق، 
می تواند تصاویر دارای نویز را بررسی کند و بدون تحلیل تصویر ابتدایی، آنها را ترمیم کند. 
در واقع، هوش مصنوعی می تواند با استفاده روش های آموزشی مشابه و بدون نمونه های 
سالم، کار خود را انجام دهد. مقاله مربوط به این فناوری، در "کنفرانس بین المللی یادگیری 
ماشینی" )International Conference on Machine Learning in Stockholm( در شهر 

استکهلم سوئد ارائه شد.

نانوذراتداروییضدسرطانتولیدشد
محققان دانشگاه کاشان موفق به تولید نانو ذرات دارویی از طریق فناوری سبز سیال فوق 

بحرانی برای مقابله با اثرات سرطان شدند.
محققان دانشکده مهندسی دانشگاه کاشان به سرپرستی دکتر غلامحسین صدیفیان 
 Anticancer(دارویی نانوذرات  تولید  به  موفق  دانشیان  سحر  و  سجادیان  سیدعلی  و 
 Supercritical Fluid Green( از طریق فناوری سبز سیال فوق بحرانی )nanoparticles

Technology( برای مقابله با اثرات سرطان شدند.
تمام مراحل تولید این نانو دارو، توسط دستگاه انجام می شود که در دانشگاه کاشان طراحی 
و ساخته شده است. در این پژوهش ذرات داروی اپراپیتنت  )Aprepitant nanodrug( در 
عملیات انبساط سریع محلول های دی اکسید کربن فوق بحرانی در اندازه متوسط 23 

نانومتر تولید شد.
در این فناوری، ذرات نهایی تولید شده، عاری از هرگونه حلال بوده و مشکلات سمّیت 

احتمالی حلال یا تخریب دارو در اثر عملیات مکانیکی را به همراه ندارند.
با تولید این ذرات در مقیاس نانو، سرعت انحلال و جذب آنها در بدن انسان به شدت 
افزایش یافته )بیش از 8 برابر( و در عمل کارایی و بازدهی دارو به نحو چشمگیری تسهیل می 

شود و همچنین شخص بیمار میزان کمتری دارو )دوز پایین تر( مصرف می کند.
از جمله کاربردهای این دارو برای افرادی است که در اثر عملیات شیمی درمانی دچار تهوع 
و استفراغ شدید می شوند که بدین ترتیب استفاده از این دارو، برای مقابله با اثرات جانبی 
درمان انواع سرطان ها نیز بکار می رود. اطلاعات کامل حاصل از این  پژوهش در مجله  
معتبر و بین الملی The Journal of Supercritical Fluids   دارای رتبه Q1  و ضریب تاثیر  
IF= 2.991 در سال 2018 ماه اکتبر شماره 1۴0C  در سیزده صفحه به چاپ رسیده است.

به تازگی فسیلی متعلق به یک دایناسور عظیم و گیاهخوار در آرژانتین کشف 
شده که تخمین زده می شود در بزرگسالی حدود9 تن وزن داشته است. این 

حیوان به دوره تریاسیک تعلق داشته است.
 استخوان های یک دایناسور عظیم کشف شده که تخمین زده می شود در 

بزرگسالی بیش از 9 تن وزن داشته است.
بقایای این دایناسور به نام Ingentia Prima) نخستین غول پیکر( در آرژانتین 
کشف شده است. این استخوان ها سه برابر نمونه های کشف شده پیشین از دوره 

تریاسیک هستند.
دوره تریاسیک نخستین عصر از دوران میانه زیستی که در حدود 251-199.6 
میلیون سال پیش بوده  است. همچنین این دوره  با ۴0 میلیون سال کوتاه ترین 

دوره در دوران میانه زیستی است.
محققان پیش از این تصور می کردند دایناسورهای عظیم تا قبل از 25 میلیون 

سال بعد از این دوره به وجود نیامده اند.
سیسیلیا آپالدتی از دانشگاه سن خوزه می گوید: قبل از این کشف تصور می شد 

ژیگانتیسم  طی عصر ژوراسیک  و حدود 180 میلیون سال قبل به وجود آمده 
است. اما این دایناسور قبل از پایان عصر تریاسیک ) بین 205 تا 210 میلیون سال 
قبل( می زیسته است. میان دایناسورها جثه بزرگ ابزاری های بقا بود. دایناسورهای 
گیاهخوار غول پیکر با استفاده از حجم عظیمشان در برابر مهاجمان از خود دفاع 

می کردند.Ingentia Primaیک دایناسور چهار پا و گیاهخوار بوده است.

محققان استونیایی مشغول بررسی ایده ساخت 
خانه از ماده ای کهن به نام پیت و خاکستر نفت 
شیل هستند. این ماده ارزان قیمت را می توان در 
پرینتر سه بعدی به کار گرفت که غیرقابل احتراق 

و قدرتمند است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، 
برخی از نخستین خانه ها در شمال اروپا از آجرهای 

خاک پیت ساخته می شدند. زیرا این ماده ای ارزان 
و انبوه بود. خاک پیت متشکل از نوعی خزه موسوم 
به خزه اسفاگنیـــوم Sphagnum Sp است که در 
مرحله ای از چرخه عمر خود به خاک تبدیل شده 
است. محل به عمل آمدن پیت خاک جنگلهای 
شمال اروپا و سواحل منتهی به اقیانوس منجمد 
شمالی است. در حال حاضر بهترین معادن استخراج 

پیت متعلق به کشور استونی است.
درهمین راستا محققان استونیایی مشغول بررسی 
ایده ساخت خانه هایی از پیت هستند اما این بار آنها 

سعی دارند خانه را با پرینتر سه بعدی بسازند.
استونی علاوه بر مقادیر کلان خاک پیت، انبوهی 
از خاکستر نفت شیل نیز دارد. این کشور سالانه 
حدود ۷ میلیون تن از این نوع زباله تولید می کند 

که فقط 5 درصد آن دوباره استفاده می شود.
و   Tartu دانشگاه دانشمندان  منظور  این  برای 
دانشگاه علوم حیاتی استونی یک ماده سیمان مانند 
از پیت ساخته اند که می توان آن را در پرینتر سه 
بعدی به کار گرفت. همچنین آنها از خاکستر نفت 

شیل هم به عنوان ماده چسباننده استفاده می کنند. 
البته ذرات نانو سیلیکا نیز به این ترکیب افزوده می 

شود.
در تلاش های پیشین برای تولید مواد ساختمانی 
متشکل از پیت، کیفیت شیمیایی این ماده اجازه 
نمی داد ماده چسباننده آجرها خشک شود. اما از 
آنجا که خاکستر نفت شیل pH بسیار بالایی دارد، 

این مشکل رفع شده است.
پرینت  از  پس  روز  یک  ماده جدید  هرحال  به 
سخت می شود البته قابلیت الاستیکی خود را برای 
مدتی حفظ می کند. این بدان معناست که می توان 
بلوک های آن را کنار هم قرار داد و هیچ شکافی 
بین آنها اجازه ورود باد را نمی دهد. همچنین این 
ماده قدرتمند، سبک، ضد صوت، ماندگار و غیرقابل 

احتراق است و گرمای کمی منتقل می کند.
در کنار تمام این موارد پیت ارزان است. تخمین 
یک  خارجی  بخش  ساخت  هزینه  شود  می  زده 
خانه با این ماده یک دهم هزینه ساخت آن از مواد 

معمولی باشد.

فسیلیکدایناسورغولپیکرکشفشد

ساختخانههایارزانبایکمادهقدیمیدراستونی
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برخورد تانکر سوخت با اتوبوس 11کشته و ۷مجروح برجای گذاشت

جزییات تصادف مرگبار در سنندج 

برخورد یک دستگاه تانکر حمل قیر با اتوبوس مسافربری 
سنندج - تهران در سنندج، منجر به آتش گرفتن اتوبوس 

حامل مسافران و کشته شدن 11تن و 9 مجروح شد.
با یک  مازوت  نفت  تانکر حمل  ماه  تیر  روز 21  بامداد 
دستگاه اتوبوس مسافربری سنندج- تهران در بلوار دکتر 
حسینی سنندج برخورد و منجر به آتش سوزی اتوبوس 

حامل مسافران شد. 
اما به گفته شاهدان عینی در این حادثه، تانکر سوخت که 
با پلاک یکی از استانهای همجوار در ساعات 2۴  از اتوبان 
حسینی سنندج به سمت ترمینال پایین آمد که ناگهان 
اتوبوس مسافر بری سیر گیتی که  با  با سرعت  همزمان 
در حال خروج از پایانه بوده است برخورد میکند و برروی 

اتوبوس واژگون شد و بعد از مدتی منفجر شد. 
اما شاید تنها فردی که بر این واقعه نزدیک بود مارکت 
روبروی ترمینال بود ، نزد او رفتم از حال هوایی مغازه اش 
میتوانستم بفهمم که آنشب را چگونه گذرانده است، جلو و 
کف مغازه اش همه از قیر سیاه شده بود و با صدای نگران 
گفت: حوالی ساعت 2۴ بود که مشغول فوتبال نگاه کردن 
بودم که ناگهان صدای بزرگ انفجاری همه را شوکه کرد  
و از مغازه خارج شدم و دیدم که  شعله های آتش تا انتها 
دیوار تعویض پلاک رفته است و همه داد میزنند.  مردم به 
سوی مغازه ام  هجوم آوردن و آب میخواستند تشنه بودن 
گلوهایشان از اضطراب خشک شده بودند  و همه دست و 

پای خود را گم کرده بودند و نمیدانستند که  چکار کنند. 
و  بود  سوختن  حال  در  مسافرانشان  همراه  به  اتوبوس 
هیچکس نمیتوانست کاری کند و آتش نشانان در مدت 
کوتاهی آمدند و مشغول فعالیت بودند ولی شعله های آتش 

آنقدر زیاد بود مهار آن سخت شده بود. 
کاک محمد که در همان حوالی دست فروشی میکرد در 
جمع برای مردم از آن شب توضیح میداد و گفت: مردم 
کردستان بی بضاعت هستند و نمیتوانند مبلغ زیادی برای 
سفر به استانهای دیگر بالخصوص تهران پرداخت کنند و 
بر همین دلیل خارج از ترمینال اتوبوس توقف می کند و 
مسافران را با نصف قیمت سوار می شوند و همین توقف در 

این مسیر تنگ خود حادثه ساز است. 
وی گفت: متاسفانه بیشتر این تانکرهای که در جاده های 
این استان تردد می کنند متعلق به کشور چین هستند و 
همه آنها از لحاظ سیستم ترمز مشکل دارند و چند سال 
پیش نیز ماشین سنگین دیگری بخاطر عیب سیستمی ترمز 

در این مسیر حادثه آفرین شد. 
اما دلخراشی این حادثه را از یکی دیگر از شاهدان عینی 
که درآن شب به همراه زن و بچه اش برروی موتور در حال 
رفتن به خانه بود شنیدم، علی مردی 3۷ یا ۴0 ساله ای 
بود که هنوز نگرانی و وحشت آن شب را از لرزانی صدایش 
میتوانستم حس کنم، علی می گوید: من در 50 متری پشت 
سر این تانکر سوخت در حال حرکت بودم که این اتفاق 
افتاد و سریع ایستادم و خانواده ام را بغل کردم چون به 
شدت وحشت زن و بچه ام را گرفته بود و بعد از مدتی بر 
سر حادثه رفتم.  داستان تلخ علی از اینجا شروع می شود که 
در درون این اتوبوس  آتش گرفته زن و بچه ای را میبیند 
که چسبیده بهم سوخته بودند و امداد گران در حال خارج 

کردن آنها بودند. 
کمک راننده جوان اتوبوس شرکت دیدار سیر گیتی هم 
که در بخش  "ای سی یو" بیمارستان کوثر سنندج بستری 
است، در گفت وگو با ایسنا، گفت: از ترمینال خارج شده 
بودیم که متوجه برخورد تریلی با چند ماشین شدم، بعد 
تریلی با اتوبوس برخورد و اتوبوس شروع به چرخیدن کرد  . 
وی افزود: بعد از برخورد چیز دیگری احساس نکردم و 
آتش سوزی شروع شد و با تلاش زیاد، خودم را از صحنه 

حادثه دور کردم. 
نارضایتی مردم از بی توجهی مسئولان برای 

استانداردسازی مسیر کمربندی 
نارضایتی مردم شهرستان سنندج که بارها در خصوص 
استاندارد نبودن این کمربندی و رعایت نشدن اصول فنی 
و مهندسی در احداث آن گلایه کرده بودند، امروز و با وقوع 

این حادثه بیشتر شد و خواستار اقدام جدی و فوری متولیان 
دراین رابطه هستند. احداث کمربندی حسینی شهر سنندج 
توسط شهرداری در این مسیر طی سالهای گذشته نیز بارها 
موجب اعتراض ساکنان این منطقه برای حل مشکلات آن 
شده است. خیلی ها از مردم و مسئولان کشوری و استانی 
تسلیت گفتند و با مردم کردستان همدردی کردند اما در 
راس آنها روسای قوای مقتننه و مجریه ضمن دادن پیام 
به مناسبت حادثه تأسف بار در ترمینال مسافربری سنندج 
از مسئولان استانی به ویژه استاندار به عنوان نماینده دولت 
خواسته تا نسبت به بررسی دقیق علت وقوع این حادثه اقدام 
کرده و تلاش ویژه ای برای رسیدگی به خانواده های داغدیده 

و تسکین آلام آنان داشته باشند. 
دستور روحانی و جهانگیری به استاندار کردستان:

علت وقوع سانحه اخیر در سنندج را در اسرع وقت 
اطلاع رسانی کنید

رئیس جمهور و معاون اول در پیامی با ابراز همدردی و 
تسلیت به خانواده های جان باختگان حادثه تلخ و تأسف بار 
در ترمینال مسافربری سنندج از مسئولان استانی به ویژه 
استاندار به عنوان نماینده دولت خواستند تا نسبت به بررسی 
دقیق علت وقوع این حادثه اقدام کرده و تلاش و اهتمام 

ویژه ای برای رسیدگی به خانواده های داغدیده و تسکین آلام 
آنان داشته باشند.

رئیس پلیس راه راهور ناجا :
سهم همه مقصران در تصادف سنندج مشخص و 

اعلام می شود
راهور  راه  پلیس  رئیس  حمیدی  محمدحسین  سردار   
ناجا آخرین اخبار حادثه برخورد تانکر با اتوبوس در سنندج 
یک  چهارشنبه  بامداد  دقیقه   30 ساعت  حوالی  گفت: 
دستگاه اتوبوس مسافربری در حاشیه پایانه شهر سنندج در 
حال مسافرگیری بود که ناگهان یک دستگاه تانکر حامل 

موادخطرناک از پشت سر با اتوبوس برخورد کرده است.
وی گفت: بر اساس آخرین اخبار این تصادف منجر به آتش 
گرفتن اتوبوس و مرگ 11 تن و مجروح شدن ۷تن شد. از 
مجموع 11 جان باخته این حادثه 2 نفر خانم و 9 نفر دیگر 

مرد هستند.
رئیس پلیس راه راهور ناجا در ادامه افزود: در حال حاضر 
کمیته ویژه فنی در محل حادثه با حضور معاون هماهنگی 
و مسوول بازرسی پلیس راه و معاون هماهنگی و مسوول 

بازرسی پلیس راهور در حال بررسی علت حادثه هستند.
سردار حمیدی اضافه کرد: موضوع نقص فنی وسیله نقلیه 
و سهم تمامی شرکت های مرتبط در این خصوص در دست 

بررسی است و نتایج آن متعاقبا اعلام می شود.
وی گفت: منطقه ای که حادثه در آن رخ داده جزء مناطق 
حادثه خیز در شهر سنندج است که همکاران ما بارها به 
مسئولان منطقه تذکرات لازم را داده بودند.رئیس پلیس راه 
راهور ناجا در خاتمه گفت: طبق قانون، رانندگی بیش از 9 

ساعت توسط رانندگان وسایل نقلیه عمومی ممنوع است و 
تانکرهای حامل مواد خطرناک نیز اگر سامانه نظارتی آنلاین 

نداشته باشند اجازه تردد شبانه ندارند.

اعلام سه روز عزای عمومی در کردستان
 در پی حادثه دلخراش برخورد اتوبوس مسافربری در 
ترمینال سنندج با تانکر حامل مواد سوختی در نیمه شب 
گذشته، بهمن مرادنیا استاندار کردستان ضمن حضور در 
امدادی  بر آمادگی دستگاه های اجرایی و  تاکید  محل و 
به گزارش اطلاع رسانی  پیام تسلیتی صادر کرد.  استان، 
استاندار  مرادنیا،  بهمن  پیام  در  کردستان  استانداری 
کردستان که ساعاتی پس از وقوع این حادثه منتشر شد، 

آمده است:
سانحه ی دردناک پیش آمده شامگاه گذشته برای اتوبوس 
از  تعدادی  باختن  ترمینال سنندج و جان  مسافربری در 
همشهریان و هموطنان  عزیزمان، بدون شک یکی از تلخ ترین 
خاطرات زندگی و کاری اینجانب است. بدین  وسیله ضمن 
ابراز تأثر قلبی و تسلیت به بازماندگان و آرزوی صبوری برای 
آنان از درگاه ایزد منان، برای  ارواح جان باختگان این حادثه  
قرین رحمت و مغفرت واسعه ی الهی را مسئلت می کنم.
همچنین به دستگاه های ذیربط دستور اکید داده می شود تا 

گزارش فوری و دقیقی از جزئیات و علت وقوع این سانحه را 
تهیه و اعلام کنند و جهت ادای احترام به خانواده های عزیز 
و داغدار این حادثه، سه روز را در استان کردستان عزای 
عمومی اعلام کرده و  امیدوارم خانواده های جان باختگان این 
حادثه، مراتب تسلیت اینجانب را به عنوان برادری داغدار که 
شریک غم و همواره در کنار این عزیزان خواهد بود، پذیرا 

باشند.
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی کردستان :

حال عمومی مصدومان رضایت بخش است
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی کردستان نیز گفت:  
حال عمومی مصدومان حادثه تصادف تانکر حمل سوخت و 

اتوبوس مسافربری خوب است.
هومن قصری در گفت و گو با ایسنا تعداد کشته شدگان 
حادثه تصادف  را 11 نفر اعلام کرد و افزود: تعداد مصدومان 
۷ نفرند؛ تنها سه نفر از این تعداد در بیمارستان بستری شده 

اند و مابقی تحت درمان سرپایی قرار گرفتند.
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی کردستان افزود: از این 
سه تن یک نفر در اتاق عمل و تحت درمان است، یک نفر 
دیگر در بخش آی سی یو بستری و تحت مراقبت های ویژه 

است و نفر سوم نیز در بخش حاد بستری است.
وی با تشریح جزییات شرایط مصدومان توضیح داد: ماشاله 
صنور طاهایی، 50ساله که در بخش آی سیو بستری بود به 
اتاق عمل انتقال داده شده و پسر وی دیگر مصدومی است 
که در بخش حاد یک بیمارستان کوثر بستری است. سایر 
مصدومین که به بیمارستان ارجاع داده شدند تحت درمان 

سرپایی قرار گرفته و ترخیص شدند.

استاندار کردستان: 
نفتکش ایرانی بود

 استاندار کردستان با تکذیب عراقی بودن نفتکش، گفت: در 
این حادثه نفتکش ایرانی و دارای پلاک ایران 29 بوده که در 

پی این حادثه 11 نفر جان خود را از دست دادند.
بهمن مرادنیا پیش از ظهردی روز در جمع خبرنگاران در 
مورد حادثه تصادف بلوار دکترحسینی سنندج، گفت: در 
حادثه دیشب 11 نفر کشته و پنج نفر نیز مصدوم شدند که 

حال فعلی آنها خوب و تعدادی نیز ترخیص شدند.
استاندار کردستان در مورد علت حادثه گفت: مقصر اصلی 
این حادثه نفتکش بود که با برخورد به اتوبوس موجب انفجار 

و آتش سوزی شد.
وی عراقی بودن این نفتکش را تکذیب کرد و گفت: بنده 
از ابتدا در محل حادثه حاضر شدم و پلاک نفتکش نیز ایران 

29 مربوط به استان کرمانشاه است.
استاندار کردستان در مورد اظهارات ضد و نقیض در مورد 
آمار کشته شدگان نیز گفت: کسی نمی خواهد که آمار را از 

مردم یا رسانه ها مخفی کند.
مرادنیا افزود: علل اتفاق این حادثه جدا از خود نفتکش با 

تعیین نیرو هایی در دست بررسی است.
استاندار کردستان در مورد مشکلات موجود در بلوار دکتر 
حسینی گفت: بنده شب گذشته شاهد مشکلاتی در این بلوار 
بودم و در اولین فرصت نسبت به اصلاح آنها اقدام خواهد شد.
وی در مورد نحوه امداد رسانی نیرو های امدادی نیز گفت: 
با توجه به حضور بنده در ابتدا این اتفاق شاهد تلاش و 
زحمات نیرو های امدادی به خصوص آتش نشانی بودم و آنها 

با تمام وجود نسبت مهار آتش اقدام کردند.
وی افزود: مهار هزاران لیتر مواد سوختی کار بسیار سختی 
است که نیرو های آتش نشانی با تلاش بسیار آن را مهار 

کردند.
مرادنیا در مورد برنامه ای برای تشیع جنازه این افراد گفت: 
اگر برنامه خاصی در آینده انجام بگیرد متعاقباً از طریق رسانه 

ها اعلام خواهد شد.
مسئول بازرسی و نظارت امور مسافربری استان کردستان 

:
مسئولان باید به اوضاع  نابسامان ترمینال سنندج 

رسیدگی کنند
مسئول بازرسی و نظارت امور مسافربری استان کردستان 
گفت: اگر ما قوانین و مقرارت را رعایت کنیم هیچگاه شاهد 
حامل  تانکر  با  اتوبوس  تصادف  حادثه  همچون  حوادثی 

سوخت نخواهیم بود.
اسماعیل تمهیدی، در گفت و گو با ایسنا با اشاره به اینکه 
رانندگان اتوبوس نباید در خارج از ترمینال اقدام به سوار 
کردن مسافر کنند، اظهار کرد:  توقف اتوبوس در خارج از 
ترمینال و سوار کردن مسافر کار خطرناکی است که بارها 
در این مورد به رانندگان اتوبوس و مسئولان تعاونی ها تذکر 

داده شده است.
مسئول بازرسی و نظارت امور مسافربری استان بیان کرد: 
تعدادی از تعاونی ها نیز تعطیل و تعدادی از رانندگان اتوبوس 
در پلیس راه جریمه شده اند اما باز هم این اقدام غیرقانونی از 
سوی رانندگان صورت می گیرد. تعدادی از رانندگان اتوبوس 
را هم به کمیسیون های 11و 12 معرفی کرده ایم اما باز هم 
شاهد این اقدام غیرقانونی از سوی رانندگان اتوبوس هستیم.
تمهیدی با اشاره به اینکه تعاونی های مسافربری در داخل 
ترمینال براساس مصوبه از مسافران هزینه دریافت می کنند، 
افزود: رانندگان اتوبوس در مکان های خطرناک و خروجی 
های ترمینال با هزینه کمتر، اقدام به سوار کردن مسافر می 
کنند. وی با تاکید بر ساماندهی ترمینال سنندج اعلام کرد: 
مسئولان این امر باید به اوضاع  نا به سامان ترمینال به ویژه 

در شبها بیشتر رسیدگی کنند.
مسئول بازرسی و نظارت امور مسافربری استان خاطرنشان 
کرد: رانندگان اتوبوس در کنار ساختمان مربوط به تعویض 
پلاک اقدام به سوار کردن مسافر می کنند که این مکان 
خطرناک ترین محل برای توقف است و تا زمانی که چنین 
وقایعی صورت نگیرد، اقدام کارسازی انجام نمی شود. اگر ما 
قوانین و مقرارتی را رعایت کنیم هیچگاه شاهد این حوادث 

نخواهیم بود. 
سخنگوی شرکت ملی پخش:

نفتکش متعلق به بخش خصوصی است
سخنگوی شرکت ملی پخش  نیز گفت: پس از بررسی 
های صورت گرفته مشخص شد، تانکر ترانزیتی حمل کننده 
سوخت از مبدا عراق به سمت بندرامام در حرکت بود که 

حادثه تصادف رخ داد.
فاطمه کاهی سخنگوی شرکت ملی پخش فراورده های 
نفتی با اشاره به بررسی های جدید صورت گرفته از تانکر 
سوختی که شب گذشته موجب کشته شدن تعدادی از 
هموطنان کرد در سنندج شد، اظهار کرد: پس از بررسی های 
صورت گرفته مشخص شد این تانکر ترانزیتی بوده است و 

مبدا حرکت این تانکر از کشور عراق بوده است.
وی ادامه داد: آنچه که این تانکر حمل می کرد مازوت یا 
همان نفت کوره بود که به سمت بندر امام نیز در حرکت 

بوده است که این تصادف رخ می دهد.
کاهی خاطرنشان کرد: این تانکر متعلق به بخش خصوصی 
بوده و به هیچ وجه متعلق به شرکت ملی پخش فراورده 

های نفتی نیست.

اجتماعی۶

مسئول سازمان بسیج سازندگی سپاه قم:

170جهیزیهکاملعروسمیاننیازمندان
توزیعمیشود

مسئول سازمان بسیج سازندگی سپاه علی ابن ابیطالب)ع( قم گفت: در راستای کمک 
به ترویج امر پسندیده ازدواج در میان محرومین استان، به مناسبت دهه کرامت 1۷0 
جهیزیه کامل عروس با همکاری سایر نهادهای خدمت رسان در اختیار نیازمندان قرار 

خواهد گرفت.
 سرهنگ پاسدار علی دستوری درگفت و گو با ایرنا، بیان کرد: این جهیزیه ها با دارا 
بودن کالاهای اساسی زندگی، کمک بزرگی است به زوج های جوانی که قادر به تامین 

لوازم اولیه برای آغاز زندگی مشترک خود نیستند.
وی ادامه داد: مردم و خیران استان نیز می توانند با کمک های مادی خود در این 

کار خداپسندانه سهیم شوند و موجب پایداری و توسعه آن درسال های آینده شوند.
دستوری گفت: براساس برنامه ریزی های انجام شده در این طرح، کمک های 
مردمی تنها در راستای تهیه جهیزیه برای زوج های جوان نیازمند، ساماندهی می 
شود و ما امیدوار به مشارکت گسترده مردم در آن برای بالا بردن تعداد جهیزیه های 
اهدایی هستیم. از یکم ذی القعده، بیست و چهارم تیرماه جاری، سالروز ولادت حضرت 
معصومه)س( تا یازدهم ذی القعده، سوم مردادماه، سالروز میلاد حضرت امام رضا)ع(، 

به عنوان دهه کرامت نامگذاری شده است.
مسئول سازمان بسیج سازندگی قم همچنین با اشاره به جایگاه مهم سازندگی و 
آبادانی در اندیشه امام راحل و رهبر معظم انقلاب، گفت: بسیج سازندگی استان قم 
می کوشد تا شرایط لازم برای حضور موثر مردم در عرصه های اقتصادی و سازندگی 

را فراهم کند و در این زمینه بهره گیری از شور و نشاط جوانان بسیار اهمیت دارد.
وی افزود: راهبرد اصلی بسیج سازندگی انجام اقدام های کوتاه مدت و زودبازده، فراگیر 
و عام المنفعه و همچنین انجام کارهای ساده و دور از پیچیدگی است تا همه قشرهای 

مردم بتوانند در آن مشارکت کنند.
وی ادامه داد: امروز جنگ اصلی دشمنان درعرصه اقتصادی رقم می خورد و برای 

عبور ازاین توطئه باید زمینه مشارکت مردم در فعالیت های اقتصادی فراهم شود.
بیش از سه هزار جهادگر بسیجی در قالب ۷5 گروه جهادی به صورت داوطلبانه در 

فعالیت های بسیج سازندگی استان، حضور دارند.
بسیج سازندگی استان قم دارای 33 گروه جهادی از میان طلبه های حوزه های 
علمیه، 22 گروه جهادی از میان دانشجویان دانشگاه های استان و 20 گروه جهادی از 

بین داوطلبان حوزه های مساجد و محلات قم است.
بسیج سازندگی با هدف محرومیت زدایی و انجام طرح های عام المنفعه در اردیبهشت 

ماه سال 13۷9 به فرمان رهبر معظم انقلاب، تشکیل شد. 

رئیس مجتمع آموزش عالی بنت الهدی:

3۶۶اثربههمایشبینالمللجایگاه
زنوخانوادهدرقمرسید

رئیس مجتمع آموزش عالی بنت الهدی گفت: 366 اثر به دبیرخانه نخستین همایش 
بین المللی جایگاه زن و خانواده در تحقق حیات طیبه در قم رسید.

 حجت الاسلام حسین کاویانی روز چهارشنبه در جمع خبرنگاران اظهار داشت: از 
این تعداد اثر، 295 مقاله به مرحله ارزیابی رسید و در نهایت 2۷ مقاله برتر انتخاب شد.
وی افزود: بیشترین تعداد مقاله های رسیده به این همایش به زبان عربی و 15 درصد 

مقاله ها از اهل سنت است.
وی با بیان این که این همایش در آبان ماه سال گذشته فراخوان شد گفت: مهلت 
ارسال آثار به دبیرخانه تا فروردین ماه سال جاری درمحورهای جایگاه فقه اجتماعی 
با رویکرد به مباحث زن و خانواده، ضرورت بحث فقه مقارن در حوزه زن و خانواده، 
ظرفیتهای فقه اسلامی در مواجهه با چالش های معاصر در این حوزه، سیر تحول 

اندیشه های فقهی مذاهب و روش شناسی مباحث فقهی بود.
کاویانی با اشاره به برگزاری پیش نشست های این همایش گفت: این پیش نشست ها 
با هدف آسیب شناسی حضور بانوان در فضای مجازی، در عرصه هنر و رسانه، فعالیت 
های علمی بانوان و اشتغال در اجتماع، مدیریت کلان زنان در مناصب حکومتی و 
غیرحکومتی، شیوه های تاثیرگذار در پیاده سازی آموزه های فقهی و راهکارهای برون 

رفت از آن برگزار شد.
رئیس مجتمع آموزش عالی بنت الهدی ادامه داد: پیش نشست ها ویژه اهل سنت نیز 
در استان های مختلف کشور با موضوع های مختلف برگزار شد تا همزیستی های علمی 
و پژوهشی، زمینه همکاری با علمای اهل سنت و استخراج نقاط مشترک صورت گیرد.
وی خاطرنشان کرد: این همایش ها با اهتمام به جایگاه زنان در راستای ایجاد نگاه 

تعادلی و بدون افراط و تفریط در این حوزه است.
کاویانی به جایگاه زن از دید اسلام اشاره کرد و گفت: در دین اسلام از همان ابتدای 
خلقت جایگاه عالی برای زن و خانواده در نظر گرفته شده است تا بر اساس آن معیارها 

در حوزه های مختلف فعالیت کنند.
وی تاکید کرد: حوزه زنان از حوزه های بسیار حساس و چالش برانگیز است که در 
حال حاضر مباحث جدی از جمله نظریه فمنیسم ها در جهان مطرح است که شاهد 

حرکت های اجتماعی فمنیستی هستیم.
رئیس مجتمع آموزش عالی بنت الهدی بر اتحاد بین مذاهب اسلامی تاکید کرد 
و گفت: دشمنان اسلام با ایجاد تفرقه بین ادیان مختلف به دنبال ایجاد چالش و 
آسیب های اجتماعی هستند این در حالی است که نقاط مشترک بین ادیان اسلامی 
مختلف وجود دارد. وی از برگزاری نخستین همایش بین المللی جایگاه زن و خانواده در 
تحقق حیات طیبه در 2۴ تیرماه خبر داد و گفت: این همایش همراه با دهمین همایش 
علمی و پژوهشی حیات طیبه همزمان با میلاد کریمه اهل بیت حضرت معصومه)س( 
در مجتمع آموزش عالی بنت الهدی با سخنرانی آیت الله علیرضا اعرافی مدیرحوزه های 

علمیه برگزار می شود. 

رئیس پلیس بین المللی ناجا:

پلیسدومینمحلارتباطرسمینظام
باخارجازکشوراست

رئیس پلیس بین المللی ناجا با اشاره به این که 192 کشور عضو اینترپل هستند، 
گفت: پلیس دومین محل ارتباط مستقیم و رسمی جمهوری اسلامی ایران با خارج 

از کشور است.
 سردار هادی شیرزاد در دیدار با آیت الله علیرضا اعرافی رئیس حوزه های علمیه 
سراسر کشور، افزود: هر شخص برای ورود و خروج به کشورهای عضو اینترپل، ابتدا 
در سیستم این نهاد بین المللی بررسی و در صورت ممنوعیت بلافاصله بازداشت و به 

کشور مربوطه منتقل می شود.
وی مهم ترین فعالیت های این نهاد بین المللی که مقر آن در لیون فرانسه است را 
شامل بحث های آموزشی، اطلاع رسانی و جنایی برشمرد و تصریح کرد: در بخش 
جنایی کشورها بر اساس مجرمانی که دارند از سازمان اینترپل برای بررسی پرونده 
ها درخواست می کنند. شیرزاد در ادامه با اشاره به ضرورت اهمیت آموزش و اطلاع 
رسانی قوانین بین الملل، گفت: عدم اطلاع از قوانین بین الملل باعث می شود تا افراد 
در خارج از کشور با موضوعاتی درگیر شوند که در صورت آموزش می توانیم از بروز 

مشکلات پیشگیری کنیم.
وی بیان کرد: در اکثر موارد، افراد کارهایی را در فضای بین الملل انجام می دهند که 
نمی دانند جرم است، بنابراین اطلاع رسانی در زمینه آموزش، پیشگیری و همچنین 

مشاوره به آن ها از اهمیت بالایی برخوردار است.
آیت الله اعرافی نیز در این دیدار ضمن قدردانی از مجموعه نیروی انتظامی و پلیس 
بین الملل ناجا، گفت: محورهای مورد اشاره بسیار مهم و آموزش مسائل و قوانین بین 
الملل برای طلبه ها از اهمیت بسزایی برخوردار است که باید فصل جدیدی را در این 

رابطه آغاز کنیم. 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

خودروهایحملپسماندفاقدمجوزدرقم
توقیفمیشوند

 مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: خودروهای حمل پسماند فاقد مجوز 
در محورهای مواصلاتی این استان توقیف می شوند.

سید رضا موسوی در گفت وگویی اظهار داشت:حمل و نقل انواع پسماندها بدون 
مجوز دستگاه مربوطه دراستان ممنوع است، این امر براساس مصوبه 

کارگروه مدیریت پسماند و طبق ماده 16 قانون مدیریت پسماند،می باشد.
وی با اشاره به وجود برخی نابسامانی ها و تخلیه پسماندهای صنعتی استان های 
با  بعمل آمده  با هماهنگی  همجوار در محورهای مواصلاتی قم، خاطرنشان کرد: 
دادستانی و پلیس راهور قم، خودروهای حمل پسماند فاقد مجوز در صورت مشاهده 
بلافاصله توقیف می شوند. مدیرکل حفاظت محیط زیست قم در پایان بر ضرورت تهیه 
و تدوین طرح جامع مدیریت پسماند و ضوابط اجرایی آن در استان تأکید کرد و گفت: 
امیدواریم با مشارکت و هماهنگی همه دستگاه های اجرایی ذیربط، مسأله مدیریت 

پسماند و دفع اصولی زباله ها در قم هرچه بهتر ساماندهی شود.
قم دارای یک سایت یا جایگاه دپوی زباله تحت عنوان البرز در کیلومتر 13 جاده کوه 

سفید است، که روزانه حدود ۷00تن زباله در آن جمع آوری و سپس دفن می شود.
انباشت پسماند در ورودیها و محورهای مواصلاتی قم علاوه بر ارائه چهره نازیبا ، از نظر 

بهداشتی نیز برای این استان مخاطراتی را به همراه دارد. 
پسماندها از جمله خانگی ، صنعتی، کشاورزی و بیمارستانی یکی از معضلات زندگی 

شهر نشینی است که جمع آوری آنها نیازمند برنامه ریزی های اصولی و علمی است.

عضو هیات علمی پژوهشگاه بین المللی زلزله و مهندسی زلزله گفت: گسل های 
متعددی از جمله گسل خضر، از شهر قم می گذرد.

مهدی زارع جلسه شورای هماهنگی مدیریت بحران استان قم با اشاره به زلزله 
خیزی شهر قم اظهار کرد: گسل های متعددی از جمله گسل خضر، از شهر قم 

می گذرد، بر روی این گسل ها، خانه سازی صورت گرفته است.
عضو هیات علمی پژوهشگاه بین المللی زلزله و مهندسی زلزله ادامه داد: زلزله 
به بزرگی 6.2 ریشتر در آذر 1359، زلزله 5.6 ریشتر در 1386 و فوج زلزله های 
در دی ماه 9۴ در جعفریه از زلزله های بزرگ در چند دهه اخیر در استان قم بود.

محسن اوروجی در ادامه جلسه با اشاره به اهمیت ساختگاه در هنگام احداث 
یک ساختمان اظهار کرد: زلزله کرمانشاه نشان داد که ساختگاه در زمینه خسارت 
در زلزله اهمیت زیادی دارد و در آن زلزله خانه های مقاوم بر روی ساختگاه 

ضعیف خسارت دیدند.
مدیرکل مدیریت بحران استان قم ادامه داد: در گذشته پیشنهاد شده بود که 
بر روی گسل های موجود در قم ساخت و ساز صورت نگیرد، اما به این مطالعات 

توجه نشد و ساخت و ساز صورت گرفت.
وی افزود: مطالعاتی در سال 82 در خصوص وضعیت زلزله خیزی استان قم 
صورت و با توجه به زلزله های رخ داده دوباره نتایج آن مطالعات مورد بررسی قرار 

می گیرد، طی چند دهه اخیر، بارها شاهد زلزله در استان قم بودیم.
بهرخ حسینی هاشمی با  اشاره به زلزله های 50 سال اخیر قم اظهار کرد: 91۷ 
زلزله در این مدت در استان ثبت شد که بزرگ ترین زلزله 6.2 ریشتر در سال 

1359 بود و احتمال وقوع زلزله 5 ریشتر در قم بالای 18 درصد است.
وی ادامه داد: گسل قم و کوه خضر از داخل شهر قم عبور می کند، گسل 
قیزقلعه و خورآباد در هشت کیلومتری این شهر شهر قرار دارد، 30 تا ۴0 درصد 
از مساحت شهر قم بافت فرسوده یا ناکارآمد است، در بقیه شهرها و روستاهای 

قم وضعیت بحرانی تر است.

عضو هیات علمی پژوهشگاه بین المللی زلزله و مهندسی زلزله افزود: در شهر قم 
احتمال خرابی گسترده براثر زلزله حتی در منازل نوساز است، این مساله با توجه 
به مشاهدات زلزله اخیر کرمانشاه مشهود است که خانه های نوساز تخریب شدند.

حسینی هاشمی با اشاره به خرابی سازه های نوساز در زلزله استان کرمانشاه 
اظهار کرد: شهرک مسکن مهر در سرپل ذهاب در سال 1390 ساخته شد، با 
وجود سازه بتنی، شاهد آسیب جدی سازه ای و خرابی کامل جداکننده ها در 

زلزله بودیم.
وی ادامه داد: بیمارستان ها دارای بالاترین ضریب امنیت در طراحی لرزه ای در 

بین سازه های ساختمانی است، عدم درک مناسب از حساسیت طراحی و ساخت 
بیمارستان ها منجر به آسیب قابل توجه به بیمارستان های جدیدالاحداث در 

سرپل ذهاب و اسلام آباد غرب شد.
عضو هیات علمی پژوهشگاه بین المللی زلزله و مهندسی زلزله افزود: بیشترین 
میزان خرابی ها و تلفات جانی و مالی در زلزله های اخیر در بافت فرسوده است، 
32 درصد واحد مسکونی، 50 درصد واحدهای اداری و بیش از 200 اداره دولتی 

در بافت فرسوده شهر قم است.
مرتضی بسطامی در بخش دیگری از جلسه با اشاره به زلزله سرپل ذهاب اظهار 
کرد: بر اثر زلزله شبکه آبرسانی در این شهر مشکل پیدا کرد و با وجود تلاش 
شرکت آب و فاضلاب، برای روزها این مشکل ادامه داشت، در زلزله سرپل ذهاب 

برق این شهر به صورت کامل قطع شد.
عضو هیات علمی پژوهشگاه بین المللی زلزله و مهندسی زلزله ادامه داد: در دنیا 

تحلیل خطرات چند گانه به صورت یک باره صورت می گیرد.
به گزارش فارس ،محسن بهشتی در ادامه جلسه با اشاره به طرح تفصیلی شهر 
قم اظهار کرد: مطالعات ریز پهنه شهر قم باید دوباره بازنگری شود و  فاز دوم این 

مطالعات صورت بگیرد تا براساس آن در طرح تفصیلی تغییراتی صورت بگیرد.
وی ادامه داد: شهر قم یکی از شهرهایی است که در گذشته در آن زلزله رخ داده 
است و امکان وقوع در هر لحظه ای در قم وجود دارد، این شهر دارای گسل است.

مطالعات  از  استفاده  افزود:  قم  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
پژوهشکده زلزله در توسعه شهری قم اهمیت زیادی دارد.

حمید یزدانی مدیر کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم 
در بخش پایانی جلسه با اشاره به بناهای تاریخی استان خاطرنشان کرد: برخی 
از این بناها سابقه چند هزار ساله دارند و توجه به بناهای تاریخی در مطالعات 
لرزه شناسی دارای اهمیت است، باید فکری به حال استحکام بخشی بناهای 

تاریخی قم شود.

در جلسه شورای هماهنگی مدیریت بحران استان قم مطرح شد

عبورگسلهایزلزلهازداخلشهرقم






